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Na wadowickim Kopcu
powstanie

Centrum 
Bemke

30 maja symbolicznie rozpoczęto budowę nowych budynków Campusu Bemke 
w Kleczy Dolnej. W okolicy klasztoru Palotynów na Kopcu ma powstać centrum 
edukacyjne, gdzie stawiać się będzie na nowoczesne szkolnictwo i wszech-
stronny rozwój. Jak zapewniają autorzy projektu, wszystkie obiekty będą 
dostępne dla mieszkańców Wadowic i regionu. Więcej na stronie 3.
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REGION

W połowie maja przedstawiciele samorządów podpisali z Wojewodą Małopolskim umowy w ramach VI 
etapu Oświęcimskiego Strategicznego Programu Rządowego, obejmującego lata 2021-2025. Dokumenty 
podpisali włodarze powiatu oświęcimskiego, miasta Oświęcim, gminy Chełmek oraz gminy Oświęcim. 
Uroczystość odbyła się ona w Bibliotece Publicznej w Chełmku. 
Oświęcimski Strategiczny 
Program Rządowy realizo-
wany jest od 1997 roku. 
Aktualnie prowadzony jest 
etap VI obejmujący lata 
2021-2025. Do 2020 r. 
realizacja Programu obję-
ła pięć kolejnych etapów 
trwających cztery-pięć lat.

Benefi cjentami Oświęcim-
skiego Strategicznego Pro-
gramu Rządowego Rada 
Ministrów ustanowiła: po-
wiat oświęcimski, miasto 
Oświęcim, gminę Oświęcim, 
gminę Brzeszcze, gminę 
Chełmek oraz Małopolską 
Uczelnię Państwową im. 
Rotmistrza W. Pileckiego 
w Oświęcimiu. 

Na realizację OSPR w latach 
2021-2025 przewidziano 
wydatkowanie z budżetu 
państwa 61,6 mln zł, przy 
udziale środków własnych 
beneficjentów w wyso-
kości 30,5 mln zł. Na rok 
2023 z rezerwy celowej 
budżetu państwa zosta-

ła zabezpieczona pula 
16,2 mln zł, którą objęte 
są dziś podpisane umowy. 
Planowany udział własny 
benefi cjentów zawiera się 
w wydatkach o łącznej wy-
sokości ok. 12 mln zł. Tym 
samym realizacja OSPR 
w roku 2023 zamknie się 
wydatkowaniem ponad 
28 mln zł.

Powiat oświęcimski na reali-
zację trzech zadań otrzymał 
dofi nansowanie w kwocie 
ponad 3,2 mln zł. Wśród 
nich znalazły się: 
• etap trzeci przebudowy 

ul. Niwy, ul. Sportowej 
oraz ul. Ofi ar Faszyzmu 
w Brzezince,

•  etap drugi przebudowy 
ul. Wysokie Brzegi oraz 
ul. Szpitalnej w Oświę-
cimiu,

•  utrzymanie terenów Skar-
bu Państwa.

Dofinansowanie dla gmi-
ny Oświęcim na realizację 
czterech zadań wyniosło 
zaś blisko 4,1 mln zł. Wśród 
nich znajdują się: 
• etap drugi budowy kana-

lizacji sanitarnej w Brze-
zince,

• przebudowa ul. Zapłocie 
w Brzezince,

• etap pierwszy przebudo-
wy ul. Załawie w Babi-
cach,

• etap trzeci zadnia wielo-
letniego „Utworzenie ze-
społu szkolno-przedszkol-
nego w Brzezince”.

Miasto Oświęcim na realiza-
cję etapu drugiego zadania 
pod nazwą „Zagospodaro-
wanie terenu pomiędzy ul. 
Berka Joselewicza i ul. Bul-
wary wraz z budową parkin-

gu podziemnego” otrzyma 
natomiast dofi nansowanie 
wysokości 6 mln zł. 
Z kolei gmina Chełmek na 
realizację dwóch zadań 
wieloletnich otrzyma ponad 
2,9 mln zł. Środki te zostały 
podzielone na realizację:
• etapu trzeciego zagospo-

darowania dwóch stawów 
w Chełmku oraz ich oto-
czenia w zakresie budowy 
miejsca pamięci, ścieżek 
rowerowych oraz oświe-
tlenia,

• etapu drugiego zadania 
„Najodważniejszy z od-
ważnych – budowa wieży 
widokowej imienia Rot-
mistrza Witolda Pileckie-
go jako miejsca pamięci 
wraz z zagospodarowa-
niem terenu i infrastruk-
turą towarzyszącą na 
wzgórzu Skała”. 

W 2021 roku przystąpio-
no do realizacji 9 zadań, 
z których 3 zakończono. Na 
realizację programu w prze-
znaczono 11,6 mln zł z bu-
dżetu państwa.

W ubiegłym roku na 10 za-
dań w ramach OSPR, w bu-
dżecie państwa zabezpie-
czono środki w wysokości 
ponad 15 mln zł.

 Kolejne umowy w ramach
„Programu Oświęcimskiego”
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 Obuwnicza
współpraca

Tradycja obuwnicza w regionie Kalwarii Zebrzydow-
skiej liczy sobie ponad 400 lat. Powiat Wadowicki 
oraz Polska Grupa Producentów Obuwia wspólnie 
zadbają o to, żeby nie zanikła. 6 czerwca 2023 roku 
władze powiatu podpisały z prezesem zarządu Gru-
py Karolem Kudrą umowę o partnerstwie. 
Dzięki tej współpracy przy 
kalwaryjskim Zespole Szkół 
im. Komisji Edukacji Naro-
dowej powstanie Branżo-
we Centrum Umiejętności 
w zakresie obuwnictwa.

Pieniądze na realizację 
przedsięwzięcia mają po-
chodzić z Krajowego Pla-
nu Odbudowy – konkursu 
„Utworzenie i wsparcie 
funkcjonowania 120 bran-
żowych centrów umiejęt-
ności (BCU), realizujących 
koncepcję centrum dosko-
nałości zawodowej”. Nasz 
samorząd zabiega o nie-
bagatelną kwotę, bo aż 10 
milionów złotych. Umowa 
partnerska, którą zawarto 
7 czerwca jest niezbędna 
do otrzymania dofi nanso-
wania od Fundacji Rozwo-
ju Systemu Edukacji, która 
na zlecenie Ministerstwa 
Edukacji i Nauki prowadzi 
nabór. Pozyskane środki 
zostaną przekazane m.in. 
na modernizację bazy dy-
daktycznej warsztatów 
szkolnych, zakup specjali-
stycznych pomocy dydak-
tycznych oraz działalność 
szko leniowo-doradczą 
w branży obuwniczej.

Kim jest partner Powiatu 
Wadowickiego? Polska Gru-
pa Producentów Obuwia to 
stowarzyszenie założone 
w 2019 roku w Kalwarii Ze-
brzydowskiej, zrzeszające 
kilkadziesiąt fi rm z branży 

obuwniczej i branż pokrew-
nych. Miejsce powstania 
organizacji nie jest przy-
padkowe. Około ? zakła-
dów obuwniczych w Polsce 
mieści się na terenie wo-
jewództwa małopolskiego, 
głównie w okolicach miasta 
nad Cedronem. Nic więc 
dziwnego, że właśnie tutaj 
powstało stowarzyszenie, 
którego celem jest m.in. 
promocja polskiego prze-
mysłu obuwniczego a tak-
że dbanie o zachowanie jak 
najlepszych tradycji tego 
zawodu.

I jeszcze słów kilka o bran-
żowych centrach umiejęt-
ności. Mają one być wio-
dącymi w poszczególnych 
branżach ośrodkami, któ-
re umożliwiają zarówno 
kształcenie młodzieży, jak 
i dokształcanie dorosłych, 
dając dostęp do najno-
wocześniejszych w danej 
dziedzinie technologii. BCU 
pełnić będą cztery funkcje: 
edukacyjno-szkoleniową, 
integrująco-wspierającą, 
innowacyjno-rozwojową 
i doradczo-promocyjną. 
W każdej ze 120 dziedzin 
określonych na potrze-
by konkursu powstanie 
jedno centrum w kraju. 
W przypadku obuwnictwa 
zdecydowano, że będzie 
to Kalwaria Zebrzydowska 
a konkretniej mieszcząca 
się tam szkoła podlegają-
ca naszemu samorządowi.

Wraz z nowym rozkładem jazdy pociągów (zaczął obowiązywać 12 czerwca) można szybciej dojechać do Krakowa z Kęt, Andrycho-
wa czy Wadowic. Wszystko dzięki łącznicy, którą oddano do użytku w Kalwarii Zebrzydowskiej. Przyspieszone zostały także kursy 
pociągów na linii Oświęcim-Kraków. 
Linia kolejowa nr 117 od lat cie-
szyła się złą sławą wśród pasa-
żerów. Na pokonanie trasy po-
ciągiem z Kęt, Andrychowa czy 
Wadowic do Krakowa trzeba 
było poświęcić zdecydowanie 
więcej czasu niż samochodem, 
nawet w godzinach szczytu ko-
munikacyjnego. W  ostatnim 
czasie sytuacja znacząco się 
poprawiła dzięki modernizacji 
linii. Już wiosną podróż trwała 
krócej, a od nowego rozkładu 
jazdy, który wszedł w życie 12 
czerwca, skróciła się o kolejne 
kilka minut. Dzięki wybudo-
waniu łącznicy w Kalwarii Ze-
brzydowskiej pociągi nie będą 
musiały wjeżdżać na stację 
Kalwaria Zebrzydowska Lancko-
rona i zmieniać kierunku jazdy. 
Zgodnie z  nowym rozkładem 
jazdy podróż z Andrychowa do 
Krakowa Głównego trwa obec-
nie godzinę i czterdzieści minut. 

To jednak nie ostatnie dobre in-
formacje dla podróżujących na 
tej trasie. Jeszcze w tym roku 
mają zostać oddane do użytku 
trzeci oraz czwarty tor między 

Krakowem Głównym a Krako-
wem Zabłociem, co skróci czas 
przejazdu o kolejne kilka minut. 

Szybsza podróż i  lepsze funk-
cjonowanie kolei sprawia, że co-
raz więcej pasażerów korzysta 
właśnie z tej formy transportu. 
Problemem jest jednak ilość po-
ciągów. Obecnie na trasie kur-
suje 7 par pociągów. Zdaniem 
specjalistów, aby linia spełniała 
swoją funkcję, potrzebnych jest 
12 par połączeń. Stąd  w inter-

necie pojawiła się petycja do 
władz województw małopol-
skiego i śląskiego o zwiększe-

nie liczby połączeń. W  ciągu 
miesiąca apel podpisało ponad 
2600 osób.

Mamy także dobre wieści dla 
podróżujących na linii Oświęcim 
- Kraków Główny. Tutaj pociągi 
także przyspieszyły i z Oświę-
cimia do stolicy województwa 
można dojechać już w godzinę 

i pięć minut, a z powrotem na-
wet szybciej. Pociąg Kolei Mało-
polskich wyjeżdżający z Krako-
wa o godzinie 18.50 dojeżdża 
do Oświęcimia w rekordowym 
czasie jednej godziny i  jednej 
minuty! Przyspieszenie moż-
liwe jest dzięki kończącej się 
modernizacji linii Oświęcim – 
Trzebinia. 

Niestety, gorsze informacje 
napływają z drugiej części tej 
linii. Już niebawem zakończy 
się jej remont, co umożliwi – 
jeszcze w  tym roku – podróż 
z  Oświęcimia i  Brzeszcz do 
Bielska-Białej. Z  pierwszych 
informacji wynika jednak, że 
poza pociągami dalekobieżnymi 
i międzynarodowymi, które nie 
zatrzymują się na wszystkich 
stacjach, pociągi pasażerskie 
kursowały będą między Oświę-
cimiem a Czechowicami tylko 
w weekendy. Petycję o urucho-
mienie, po zakończeniu remontu 
linii, pociągów pasażerskich na 
tej linii wystosowało do władz 
wojewódzkich Stowarzyszenie 
Beskidzki Dom.

 Szybciej do Krakowa
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 Kurier także 
w internecie

Przypominamy, że na początku roku uruchomiona 
została nowa wersja strony internetowej naszej 
gazety. Pod adresem www.KurierMalopolskiZachod-
niej.pl znajdziecie Państwo wszystkie zamieszczane 
w wydaniu papierowym artykuły w wersji elektro-
nicznej. 
Wersję papierową naszej 
gazety kolportujemy co 
miesiąc w poniedziałek 
i wtorek przypadający po 
10. dniu danego miesiąca. 
Stałe są także miejsca kol-
portażu gazety. Mapę z ich 
lokalizacjami można znaleźć 
na naszej stronie interneto-
wej www.KurierMalopolski-
Zachodniej.pl, w zakładce 
„Miejsca dystrybucji”. 
Co miesiąc docierają do 
nas głosy, że – mimo na-
kładu w wysokości 10 tys. 
egzemplarzy – nie wszyscy 
chętni zdobyli papierowy 
numer naszej gazety. Z my-

ślą o tym, aby umożliwić 
lekturę Kuriera Małopolski 
Zachodniej większej liczbie 
czytelników uruchomiliśmy 
w styczniu nową wersję 
strony internetowej naszego 
czasopisma. 
Pod wspomnianym już wy-
żej adresem www.Kurier-
MałopolskiZachodniej.pl 
znajdziecie Państwo nie 
tylko wersję PDF bieżącego 
i archiwalnych numerów pi-
sma, ale także elektroniczne 
wersje wszystkich artyku-
łów pogrupowane zgodnie 
z działami i rubrykami „pa-
pierowego” Kuriera. 
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– Wszystko zaczęło się od 
marzenia o miejscu, w któ-
rym każdy ma dostęp do 
najlepszej edukacji. O przy-

jaznej przestrzeni, w któ-
rej można się rozwijać. 
O wszechstronnym campu-
sie – na wzór miejsc, które 
były do tej pory dostępne 
tylko zagranicą i dla nielicz-
nych – mówią pomysłodaw-
cy projektu.
W 2020 roku swoim pomy-
słem podzielili się z Pallo-
tynami z Kleczy Dolnej. Po 
dwóch latach spotkań i wie-
lu analizach oraz nawiąza-
niu współpracy z lokalnymi 
instytucjami i przedsię-
biorcami marzenie zaczęło 
stawać się rzeczywistością. 
Powstała Fundacji Cam-
pus Bemke, której celem 
jest budowa nowoczesnej 
przestrzeni edukacyjnej 
w otoczeniu klasztoru Pal-
lotynów. 

Dlaczego na Kopcu?
Inicjatorów budowy Cam-
pusu zainspirowała postać 
ks. Leona Bemke – pallo-

tyna, byłego ucznia, a po-
tem dyrektora Collegium 
Marianum na Kopcu, kape-
lana polskich wojskowych 
na Westerplatte w 1939 
roku, duszpasterza polonii 
we Francji, Rzymie i USA, 
człowieka odważnego, od-
danego służbie innym, edu-
katora.
– Campus Bemke to projekt 
długoterminowy. Wierzymy, 
że jego powstanie trwale 
zmieni krajobraz edukacyj-
ny nie tylko Wadowic i Ma-
łopolski, ale również całej 
Polski. Jego powstanie da 
też możliwość współpracy 
z lokalnymi przedsiębior-
cami. Chcemy, by żyło 
popołudniami i wieczora-
mi, jako sprzyjające śro-
dowisko do realizacji pasji 

i zainteresowań – mówi Ka-
tarzyna Przybył-Tamowicz, 
prezes Fundacji Campus 
Bemke.

Jak będzie 
wyglądał Campus?
Projekt przedstawiono pod-
czas symblicznej inaugu-
racji budowy, która miała 
miejsce 30 maja. Podczas 
spotkania zaprezentowano 
wizualizację i plany kolej-
nych etapów budowy, które 
w formie wystawy i makie-
ty będą także dostępne do 
obejrzenia dla wszystkich 
odwiedzających.
– W pierwszym etapie bu-
dowy wzniesione zostaną 
dwa nowe budynki, do-
celowo przeznaczone dla 
uczniów obecnie działają-
cej w Campusie Publicznej 
Szkoły Podstawowej. Na-
stępnym krokiem będzie 
budowa zaplecza sporto-
wo-kulturalnego w obrębie 

tzw. Budynku Centralnego, 
który stanie się sercem pro-
jektu. Pełnowymiarowa sala 
gimnastyczna, siłownia, bo-
isko do sqush’a, sauna czy 
siłownia to część propozy-
cji z których skorzystają nie 
tylko uczniowie Campusu, 
ale także inne zaprzyjaźnio-
ne placówki oraz mieszkań-
cy okolic. Do ich dyspozycji 
zostanie oddana także sala 
teatralna z profesjonalnym 
zapleczem, sale konferen-
cyjne na cele szkolenio-
we, a także księgarnia, 
kawiarnia i dostosowane 
do potrzeb najmłodszych 
centrum zabaw. Mamy na-
dzieję, że Campus będzie 
odwiedzany, także przez 
swoje historyczne walory 
oraz piękne położenie. To 
ważne miejsce dla lokalnej 
społeczności, a my chce-
my je udostępnić szerzej. 
Temu też ma służyć rewi-
talizacja samego Collegium 
Marianum – opowiada wi-
ceprezes Fundacji Krzysztof 
Słaboń.
Budynek centralny zostanie 
wkomponowany w zapro-
jektowany specjalnie ob-
szar zielony, a dwie z trzech 
kondygnacji znajdą się pod 
powierzchnią gruntu. Bazą 
do innowacyjnego projektu 
tzw. wioski edukacyjnej – 
FarmLabu, stały się od lat 
związane z tym miejscem 
użytki rolne. Stanowią one 
ponad połową przestrzeni 
Campusu – aż 12 hektarów, 
które wraz z jego rozbudo-
wą, zyskają nowy kształt. 

Jak zapewniają przedsta-
wiciele Fundacji, pierwsze 
łopaty zostaną wbite już 
za kilka tygodni.

30 maja symbolicznie rozpoczęto budowę nowych budynków Campusu Bemke w Kleczy Dolnej. W okolicy 
klasztoru Palotynów na Kopcu ma powstać centrum edukacyjne, gdzie stawiać się będzie na nowoczesne 
szkolnictwo i wszechstronny rozwój. Jak zapewniają autorzy projektu, wszystkie obiekty będą dostępne 
dla mieszkańców Wadowic i regionu.

 Na wadowickim Kopcu
powstanie Centrum Bemke
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 Ostatnia szansa
na oddanie głosu

Kończy się głosowanie w 6. edycji Budżetu Obywa-
telskiego Województwa Małopolskiego. Mieszkańcy 
mają jeszcze kilka dni, żeby wybrać najlepsze za-
dania regionalne i ogólnowojewódzkie.

W tegorocznej edycji Bu-
dżetu Obywatelskiego Wo-
jewództwa Małopolskiego 
zagłosowało dotąd ponad 
11 tys. Małopolan. Jest o co 
walczyć – pula środków za-
rezerwowana na realizację 
zwycięskich zadań to aż 14 
mln zł. 
Tak, jak we wcześniejszych 
edycjach, można głosować 

na 3 różne sposoby: przez 
internet, stacjonarnie lub 
korespondencyjnie.
Najszybciej i najwygodniej 
można zagłosować przez in-
ternet – na specjalnie przy-
gotowanej do tego zakład-
ce „głosowanie” na stronie 
bo.malopolska.pl. 
Głosy papierowe wrzuca-
my do urn zlokalizowanych 
stacjonarnie. W naszym 
regionie można to uczynić 
w Oświęcimiu (Agenda Za-
miejscowa Urzędu Marszał-
kowskiego, ul. Górnickiego 
1) i Wadowicach (Urząd 
Miejski). 
Głosy można wysłać też 
pocztą do siedziby Urzę-
du Marszałkowski Woje-
wództwa Małopolskiego 
(ul. Racławicka 56, 30-017 
Kraków) lub jednej z jego 
agend. O oddaniu głosu 
w terminie decyduje data 
wpływu do urzędu.

Głosy papierowe można 
wrzucić do urn jeszcze tyl-
ko do 16 czerwca. O 2 dni 
dłużej można zagłosować 
przez internet – tu na głosy 
czekamy do końca niedzieli, 
18 czerwca. Głosować może 
każdy mieszkaniec Małopol-
ski (meldunek nie jest wy-
magany!), który skończył 
16 lat.

W tej edycji mieszkańcy 
Małopolski mogą oddać 
aż 2 głosy. Jeden głos na 
zadanie o zasięgu ogólno-
wojewódzkim, drugi głos 
na zadanie regionalne. Na 
zadanie regionalne możne 
zagłosować tylko miesz-
kaniec danego regionu, 
w przypadku mieszkań-
ców Małopolski Zachodniej 
wybrać można projekty 
z powiatów wadowickie-
go, oświęcimskiego oraz 
suskiego, myślenickiego, 
i chrzanowskiego. 
Pełną listę projektów, na 
które można głosować 
znaleźć można na stronie 
bo.malopolska.pl.
Rozstrzygnięcie 6. edycji 
Budżetu Obywatelskiego 
WM zaplanowano na jesień 
– wyniki poznamy do koń-
ca września. Zadania, które 
wygrają głosowanie, będą 
realizowane w 2024 roku.
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Powiększa się grono osób odznaczonych tytułem „Zasłużony dla Powiatu Wado-
wickiego”. Na majowej sesji Rady Powiatu dołączył do niego śp. Tadeusz Ryłko 
– znany i szanowany lekarz, wieloletni radny, zaangażowany społecznik.  

Uchwałę w sprawie nadania 
Tadeuszowi Ryłce honoro-
wego tytułu „Zasłużony dla 
Powiatu Wadowickiego” 
Rada Powiatu w Wadowi-
cach przyjęła jednogłośnie 
w grudniu ubiegłego roku. 

Na majowej sesji przewod-
nicząca Rady Powiatu Zofi a 
Kaczyńska oraz wiceprze-
wodniczący tego gremium – 
Adam Kubik i Ireneusz Ko-
walczyk przekazali na ręce 
córek śp. Tadeusza Ryłki – 
Barbary Sławińskiej i Ewy 
Adamczyk akt nadania Ty-
tułu oraz okolicznościową 
statuetkę. Ten uroczysty 
moment poprzedziła pro-
jekcja fi lmu przybliżające-
go sylwetkę Tadeusza Ryłki 
oraz laudacja, którą wygło-
sił przewodniczący Komisji 
Oświaty, Kultury i Promocji 
Powiatu Marek Cimer. – Lu-
dzie tacy jak Pan Doktor nie 
robią niczego dla poklasku, 
dla nagród i podziękowań, 
ale z całą pewnością to 
właśnie oni na nie zasłu-
gują. Poświęcają swój czas 

i energię, żeby bezintere-
sownie pomagać innym 
– mogli usłyszeć zgroma-
dzeni na uroczystości go-
ście.  Z kolei przewodni-
cząca Rady Powiatu Zofi a 
Kaczyńska powiedziała: 

– Do grona „Zasłużonych 
dla Powiatu Wadowickie-
go” dołącza postać „bez 
granic”, jeśli chodzi o bez-
interesowność, życzliwość 
i otwartość, a także czło-
wiek, który w pełni zasłu-
guje na najwyższe uznanie, 
a przede wszystkim – na 
naszą wdzięczność za do-
bro, które wniósł w życie 
społeczności Powiatu Wa-
dowickiego.

Tadeusz Ryłko urodził się 
7 kwietnia 1931 r. w Kra-
kowie, a zmarł 22 listopada 
2021 r. w Kalwarii Zebrzy-
dowskiej. Był lekarzem – 
cenionym internistą i pedia-
trą, radnym Rady Powiatu 
w Wadowicach I i II kaden-
cji oraz wiceprzewodniczą-
cym Rady Powiatu. Przez 

wiele lat zaangażowany był 
w życie społeczne Powiatu 
Wadowickiego oraz Kalwarii 
Zebrzydowskiej. W ramach 
swojej działalności zawo-
dowej był członkiem mię-
dzynarodowej medycznej 

organizacji humanitarnej 
Lekarze Bez Granic. Odpo-
wiadał za zabezpieczenie 
medyczne wizyty papieża 
Jana Pawła II w Kalwarii Ze-
brzydowskiej w 1979 roku, 
był też osobistym leka-
rzem Anny Walentynowicz. 
Współtworzył rozbudowę 
szpitala powiatowego w Wa-
dowicach oraz w znacznym 
stopniu przyczynił się do 
powstania Gminnej Przy-
chodni Zdrowia w Kalwarii 
Zebrzydowskiej. Był rów-
nież wiceprezesem zarzą-
du i sympatykiem Klubu 
Sportowego Kalwarianka, 
a także współtwórcą Sto-
warzyszenia Wierni Bogu 
i Rzeczypospolitej. Dał się 
poznać jako dobry, życz-
liwy dla ludzi człowiek, na 
którym można było po-

Powiat wadowicki

 Kolejny zasłużony
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legać i któremu można 
było zaufać. Był lekarzem 
o wielkim sercu, powołaniu 
i talencie, który w ramach 
medycznej praktyki poma-
gał tysiącom pacjentów, 
dla których miał zawsze 
czas i którzy byli dla niego 
szczególnie ważni – czyta-
my w uzasadnieniu wniosku 
o nadanie Tytułu „Zasłużony 
dla Powiatu Wadowickiego”. 

Zasłużony 
dla Powiatu 

Wadowickiego
Tytuł „Zasłużony dla Po-
wiatu Wadowickiego” zo-
stał ustanowiony przez 
Radę Powiatu w Wado-
wicach kilkanaście lat 
temu w celu uhonoro-
wania osób szczególnie 
zasłużonych dla nasze-
go regionu. Przyznanie 
tego wyróżnienia jest 
zawsze poprzedzane 
szczegółową analizą 
osiągnięć i zasług kan-
dydata. Pierwszy tytuł 
otrzymał Ojciec Święty 
Jan Paweł II. Następ-
nie radni uhonorowali 
nim: ks. kardynała Sta-
nisława Ryłko, znanych 
samorządowców: śp. 
Stefana Jakubowskiego 
i śp. Zbigniewa Miesz-
czaka, przedsiębiorców: 
Zbigniewa Sarapatę, 
Zdzisława Stuglika, Jó-
zefa Szczura, Sławomi-
ra Rusinka, Jerzego Ka-
sperczyka, Krzysztofa 
Pawińskiego i Jerzego 
Chylewskiego, doktor 
Barbarę Huczyńską-Buj-
nicką, proboszcza parafi i 
św. Macieja w Andrycho-
wie ks. prałata Stanisła-
wa Czernika, działaczy 
NSZZ „Solidarność”: 
Jana Nowaka i Zdzisła-
wa Szczura, nauczycie-
la i propagatora historii 
regionu śp. Gustawa 
Studnickiego oraz na-
uczyciela i działacza 
„Solidarności” śp. Józefa 
Zemana.

 Z „Paszportem”
w Dolinie Karpia

18 czerwca odbędzie się już dwunasta edycja Tar-
gów Turystycznych Doliny Karpia. Imprezy odbędą 
się we wszystkich gminach regionu, zaś fi nał za-
planowano na Rynku w Zatorze. 

Od godziny 13.00 na 
Rynku w Zatorze zapla-
nowano liczne atrakcje, 
m.in. występy artystycz-
ne, degustacje produk-
tów lokalnych, atrakcje 
dla dzieci, rajd rowerowy 
i wiele innych. Ponadto, 
każdy odwiedzający Tar-

gi będzie mógł wyruszyć 
na bezpłatną wycieczkę 
do poszczególnych atrak-
cji turystycznych. Wyjazd 
busów z Rynku w Zatorze 
planowany jest na godzinę 
13:30.  

Na wycieczkę warto wybrać 
się ze specjalnym „Pasz-
portem Doliny Karpia”, któ-
ry będzie można otrzymać 
na stoisku Stowarzyszenia 
na zatorskim Rynku lub 
wcześniej pobrać ze stro-
ny Stowarzyszenia (www.
dolinakarpia.org) i wydru-
kować.

Po wizycie w obiekcie wy-
szczególnionym w Pasz-
porcie, jego posiadacz 
otrzyma naklejkę. Po od-
wiedzeniu trzech atrakcji 
i zdobyciu trzech naklejek 
(każdą z innej gminy) od-
wiedzający może wypeł-
nić kupon znajdujący się 

w Paszporcie i wrzucić do 
urny znajdującej się na sto-
isku Stowarzyszenia Dolina 
Karpia na Rynku w Zatorze. 
Na zakończenie Targów 
o godzinie 17.30 spośród 
wszystkich oddanych ku-
ponów odbędzie się loso-
wanie atrakcyjnych nagród, 

takich jak: sprzęt AGD, 
sprzęt turystyczno-rekre-
acyjny, spływy kajakowe, 
zaproszenia na łowiska 
wędkarskie i do restauracji 
oraz wiele innych. Ponad-
to, każdy posiadacz pasz-
portu z trzema naklejkami 
uprawniony będzie do jed-
norazowego skorzystania 
z rabatu obowiązującego 
na terenie danej atrakcji 
do końca 2023 roku (chyba, 
że w opisie atrakcji podano 
inaczej).

Podczas Targów wystawca-
mi będą użytkownicy oraz 
potencjalni użytkownicy 
znaku Marki Lokalnej Do-
lina Karpia, rękodzielnicy, 
restauratorzy, hotelarze, 
właściciele łowisk wędkar-
skich, gospodarstw agrotu-
rystycznych, gospodarstw 
rybackich, organizacje 
pozarządowe oraz lokalna 
branża turystyczna.
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Stowarzyszenie Rodziców i Opiekunów Dzieci Niepełnosprawnych „Dać Szansę” w Wadowicach ma już 
20 lat! Członkowie i podopieczni Stowarzyszenia, ich rodziny i zaproszeni goście świętowali 2 czerwca 
w Ośrodku Karpik w Graboszycach.

Prezes Stowarzyszenia, Bo-
gumiła Jończyk przybliżyła 
20-letnią historię działal-
ności stowarzyszenia oraz 
wręczyła podziękowania 
za wieloletnią współpracę. 
Wielu obecnym nie udało 

się ukryć wzruszenia. 
Nie obyło się bez jubile-
uszowego tortu i uroczy-
stego odśpiewania „Sto 
lat”. 
Podczas uroczystości moż-
na było oglądać wysta-
wę obrazów wykonanych 
z puzzli oraz prace pod-
opiecznych Stowarzysze-
nia. 
Uroczystość umilił festiwal 
piosenki, liczne atrakcje 
dla dzieci: malowanie twa-
rzy, wodne tatuaże, bańki 
mydlane oraz konkurencje 
sportowe. 

Stowarzyszenie założyli 
rodzice dzieci z różnego 
rodzaju niepełnosprawno-
ściami, którzy postanowili 
wspólnie starać się o lep-
szy start życiowy dla swo-
ich pociech. 

Z chwilą podpisania de-
klaracji o przystąpieniu 
do „Dać Szansę” dziecko 
staje się podopiecznym 
Stowarzyszenia i może 
uczestniczyć w zajęciach 
indywidualnych i grupo-
wych prowadzonych przez 
specjalistów z dziedziny 
fizjoterapii, psychologii, 
pedagogiki specjalnej, lo-
gopedii. Dzieci korzystają 
także z hydroterapii, zajęć 
integracji sensorycznej, 
arteterapii oraz zajęć na 
Sali Doświadczania Świa-
ta. Wiele dzieci korzysta 

również ze świetlicy Tera-
peutyczno-Integracyjnej 
„Szansa”, gdzie organizo-
wane są zajęcia w okre-
ślonych grupach wiekowych 
i na podobnym stopniu roz-
woju.
Chcąc jak najlepiej od-
powiedzieć na potrzeby 
dzieci, Stowarzyszenie po-
wołało Niepubliczną Spe-
cjalistyczną Poradnię Psy-
chologiczno-Pedagogiczną, 
a kilka lat później Niepu-
bliczny Punkt Przedszkolny 

(dla dzieci z autyzmem) 
oraz Niepubliczny Ośrodek 
Rehabilitacyjno-Wycho-
wawczy dla dzieci z głęb-
szą niepełnosprawnością 
intelektualną.

W 2019 roku Stowarzy-
szenie zakończyło budowę 

Centrum Edukacyjno-Reha-
bilitacyjno-Terapeutyczne-
go. Od tego czasu zajęcia 
prowadzone są w jednym, 
specjalnie przystosowanym 
dla osób niepełnospraw-
nych budynku, co zdecy-
dowanie ułatwiło korzy-
stanie z usług wszystkim 
podopiecznym. 

Przy Stowarzyszeniu działa 
również Centrum Wolonta-
riatu, co oznacza możliwość 
włączenia się wolontariuszy 

w działania w sposób bar-
dzo czynny i kreatywny. 
W Stowarzyszeniu działa 
także Punkt Informacyjno
-Doradczy dla osób niepeł-
nosprawnych i ich rodzin.
Z usług „Dać szansę” ko-
rzysta obecnie ponad 500 
dzieci.

 Dają szansę już 20 lat
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 Kosmiczna 
dyskusja

Kosmiting Summit to nazwa konferencji, którą 
w Andrychowie i Sułkowicach-Bolęcinie zorgani-
zowało Szkolne Obserwatorium Astronomiczne 
w Sułkowicach-Bolęcinie. 

– To największe w tym roku 
spotkanie naukowców , 
popularyzatorów i eduka-
torów w zakresie popula-
ryzacji wiedzy Kosmosie. 

Wspaniała atmosfera, naj-
wyższy poziom i najlepsi 
eksperci. – podsumował 
imprezę Robert Szaj, dy-
rektor TVP Nauka. Podczas 
konferencji jej uczestnicy 
z całej Polski rozmawiali 
o nauczaniu i populary-
zacji astronomii, przede 
wszystkim wśród uczniów 
szkół podstawowych i śred-
nich. Można było także wy-
słuchać wykładów, m.in na 
temat czarnych dziur, tele-
skopów czy zanieczyszcze-
nia światłem.

W drugim dniu konferencji 
uczestnicy przenieśli się do 
szkoły w Sułkowicach-Bo-
lęcinie, gdzie odbyły się 
sesje: plakatowa i warsz-

tatowa. Na zakończenie 
konferencji zorganizowano 
w andrychowskim Domu 
Kultury wykład otwar-
ty Niebo z Ziemi, Ziemia 
z nieba- czyli rzecz o pro-
jekcie EarthKAM.

Organizatorem imprezy 
było powstałe kilka lat temu 
Szkolne Obserwatorium 
Astronomiczne działające 
przy szkole w Sułkowicach
-Bolęcinie. Kurier Małopolski 
Zachodniej objął patronat 
medialny nad imprezą.

Reklama
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MAREK SOWA – POSEŁ NA SEJM RP

 Małopolska: 
tu jest przyszłość

110 parlamentarzystów Koalicji Obywatelskich odwiedziło Małopolskę w dniach 
15-16 maja br. w ramach prowadzonej od marca br. akcji „Tu jest przyszłość”. 
W trakcie wizyty parlamentarzyści odwiedzili 49 miejscowości, w tym m.in. 
Chełmek, Oświęcim, Kęty, Andrychów, Tomice i Wadowice. 

Jak mówi poseł Marek Sowa, celem Koalicji 
Obywatelskiej jest odwiedzenie wszystkich 
powiatów w Polsce. W trakcie wizyt parla-
mentarzyści spotykają się z organizacjami 
pozarządowymi, przedsiębiorcami, samo-
rządowcami, nauczycielami czy pracowni-
kami ochrony zdrowia. Nie brakuje spotkań 
tematycznych, poświęconych najważniej-
szym problemom lokalnej społeczności oraz 
spotkań otwartych, na których przedsta-
wiane są propozycje programowe Koalicji 
Obywatelskiej. 

W trakcie małopolskiej wizyty parlamenta-
rzyści odwiedzili 49 miejscowości, w tym 
m.in. Chełmek, Oświęcim, Kęty, Andry-
chów, Tomice i Wadowice. 
Posłanka Monika Rosa oraz posłowie An-
drzej Halicki (PE) i Marek Sowa spotkali 
się ze strażakami ochotnikami z gminy 
Chełmek, uczestniczyli w spotkaniu z sa-
morządowcami i przedsiębiorcami, na któ-
rym poruszyli tematy transformacji ener-
getycznej oraz wykorzystania środków 
z funduszu sprawiedliwej transformacji na 
restrukturyzację górnictwa w Małopolsce 
Zachodniej, a także spotkali się z przedsta-

wicielami organizacji działających na rzecz 
osób niepełnosprawnych w stowarzyszeniu 
„Promyk” w Oświęcimiu.
Posłanki Dorota Niedziela, Joanna Kluzik
-Rostowska i Maria Małgorzata Janyska 
oraz poseł Tomasz Siemoniak spotkali się 
z lokalnymi aktywistami w Kętach oraz sa-
morządowcami w Andrychowie i Kętach. 
Ponadto odwiedzili fi rmę „Ogniochron”, 
lidera na rynku podręcznego sprzętu ga-
śniczego w Polsce. 

Posłanka Katarzyna Lubnauer, poseł Paweł 
Papke oraz senator Marek Borowski spo-
tkali się z samorządowcami w Tomicach, 
a w Wadowicach z Towarzystwem Miło-
śników Ziemi Wadowickiej i przedsiębior-
cami zrzeszonymi w Wadowickiej Grupie 
Biznesu.

W organizowanych przez posłów: Mar-
ka Sowę i Dorotę Niedzielę oraz radnego 
powiatu wadowickiego Sebastiana Mlaka 
spotkaniach uczestniczyło ok. 400 osób, 
a największa frekwencja była na otwar-
tych spotkaniach w Oświęcimiu i Wadowi-
cach.

500 000 osób wzięło udział w Wielkim Marszu w niedzielę 4 czerwca w samo 
południe w Warszawie. W tej grupie znalazła się liczna, bo ok. 500-osobowa 
delegacja mieszkańców Małopolski Zachodniej z powiatów: chrzanowskiego, 
oświęcimskiego i wadowickiego.

 Mieszkańcy 
 Małopolski Zachodniej 
 na Wielkim Marszu 
 w Warszawie!

Poseł Marek Sowa nie 
ukrywał radości z wiel-
kiej frekwencji na mar-
szu. Jak nam przekazał: 
cieszę się, że tak licznie 
wzięliśmy udział w mar-
szu. Przyjechaliśmy, aby 
zaprotestować przeciwko 
PiS-owskiemu złodziejstwu, 
PiS-owskiej drożyźnie i PiS
-owskiej propagandzie. To 
bardzo ważny moment, 
mam nadzieję przełomowy, 
który przyniesie nam w je-
siennych wyborach zmia-
nę, bo ludzi dobrej woli jest 
zwyczajnie więcej. 

Propagandyści PiS przekroczyli właśnie wszelki granice. Wykorzystali takie 
same metody jak w putinowskiej telewizji w Rosji. Opublikowali spot, w którym 
porównali Wielki Marsz, który 4 czerwca br. przeszedł ulicami Warszawy do 
obozów koncentracyjnych w Auschwitz. Wykorzystali pamięć milionów ofi ar 
nazizmu do walki politycznej. 

 Skandaliczny spot PiS-u

Dlatego tak ważne jest, że 
samorządowcy z powia-
tu oświęcimskiego zajęli 
jednoznaczne stanowisko 
sprzeciwiające się hanieb-
nemu wykorzystywaniu 
ofi ar II wojny światowej to 
walki politycznej. Stosowne 
stanowiska przyjęły Rada 
Miasta Oświęcim i Rada 
Powiatu w Oświęcimiu oraz 
starosta, prezydent i wójt 
gminy Oświęcim. Wszyscy 
bez wyjątku podkreślili, że 
przypisywanie organizato-
rom i uczestnikom Marszu 
motywacji, którymi kiero-
wali się zbrodniarze z KL 
Auschwitz jest przekrocze-
niem wszelkich granic przez 
PiS i całe środowisko Zjed-

noczonej Prawicy. Podobne 
stanowisko przyjęło Mu-
zeum Auschwitz-Birkenau, 
które chwilę po opubliko-
waniu spotu oświadczyło, 
że jest to instrumentalne 
wykorzystanie pamięci ofi ar 
i przejaw moralnego i inte-
lektualnego zepsucia. 

W trakcie sesji rady Mia-
sta Oświęcim i Rady Po-
wiatu w Oświęcimiu głos 
zabrał poseł Marek Sowa, 
który podkreślił, że dla 
nas mieszkańców Ziemi 
Oświęcimskiej wykorzysty-
wanie pamięci ofi ar II woj-
ny światowej i kadry z nie-
mieckiego nazistowskiego 
obozu koncentracyjnego 

Auschwitz-Birkenau jest 
przejawem szczególnego 
upadku moralnego i inte-
lektualnego.

Jak zauważył, światowe 
media znowu mówiły o tym, 
co robi w Polsce władza 
i jak PiS – za nasze pienią-
dze – kompromituje nas na 
całym świecie. 

Niestety, radni PiS zarówno 
w Radzie Miasta jak i Radzie 
Powiatu stchórzyli i  nie od-
cięli się od autorów spotu. 
Co więcej na co dzień bli-
sko współpracują z Rafałem 
Bochenkiem, odpowiedzial-
nego za politykę medialną 
PiS-u.

Biura Poselskie Posła Marka Sowy
Oświęcim, ul. Mały Rynek 9 lok. 4
Wadowice, Pl. Jana Pawła II 12
tel. 509-260-622, e-mail: biuro@mareksowa.eu
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POWIAT OŚWIĘCIMSKI

Informacje przygotowane we współpracy ze Starostwem Powiatowym w Oświęcimiu

 Rozbudowa SOSW
na ostatniej prostej

2 czerwca w auli Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Oświęcimiu włodarze Powiatu Oświę-
cimskiego i Województwa Małopolskiego podpisali umowę, dzięki której samorząd wojewódzki przeznaczy 
w tym roku 4 mln zł na rozbudowę placówki przy ul. Obozowej w Oświęcimiu (III etap). Podpisy na do-
kumencie sygnowali starosta oświęcimski Andrzej Skrzypiński i marszałek Małopolski Witold Kozłowski.

Pod dokumentem podpi-
sali się także wicestarosta 
Paweł Kobielusz, członkini 
zarządu województwa ma-
łopolskiego Iwona Gibas 
i członkini zarządu powiatu 
Teresa Jankowska. Obecni 
na uroczystości byli m.in. 
Dorota Niedziela, która 
wystąpiła w podwójnej roli 
– jako posłanka oraz wdo-
wa po śp. staroście Marcinie 
Niedzieli, którzy nie bacząc 
na trudności dążył do ukoń-
czenie tej ambitnej, ważnej, 
ale i kosztownej inwestycji. 
– Dziś mamy wyjątkowy 
dzień. Po pierwsze podpi-
szemy wyjątkową umowę 
z zarządem województwa 
małopolskiego na fi nanso-
wanie inwestycji budowy III 
etapu SOSW. To jest długo 
oczekiwana i planowana in-
westycja. Po drugie, biorąc 
pod uwagę, że wczoraj ob-
chodzony był Dzień Dziecka, 
ta dzisiejsza uroczystość to 
niejako prezent samorządu 
powiatowego i wojewódz-
kiego dla uczących się tu 
dzieci i młodzieży – powie-

dział starosta oświęcimski 
Andrzej Skrzypiński. 
Starosta przypomniał, że 
koncepcje budowy nowej 

siedziby ośrodka rodziły się 
dość długo. W pierwotnych 
ustaleniach miał to być roz-
łożysty, parterowy budynek, 
jednakże na przeszkodzie 
tym planom stanęły proble-
my własnościowe działek. 
Zielone światło do tego, 
żeby rozpocząć prace kon-
cepcyjne dał w kaden-
cji 2010-2014 ówczesny 
starosta Józef Krawczyk. 

W następnej kadencji za-
rząd powiatu podjął decyzję 
o budowie nowej siedziby 
SOSW w oparciu o istnieją-

ce już budynki oświatowe 
Powiatu na os. Zasole i do-
budowy do nich kolejnych 
elementów. 
W ramach III etapu prac 
częściowo rozebrany zo-
stanie istniejący budynek 
szkoły podstawowej oraz 
rozbudowany o nowe skrzy-
dło. Nowo powstała część 
zachodnia pomieści salę 
gimnastyczną z zapleczem 

oraz boisko wielofunkcyjne 
zewnętrzne o nawierzchni 
syntetycznej.
Włodarz Powiatu nie krył, 
że już od pierwszej wizyty 
w rozbudowywanym SOSW 
marszałek województwa 
wykazywał duże zainte-
resowanie powstającym 
obiektem i deklarował wolę 
współpracy w zakresie do-
kończenia inwestycji. 
Marszałek Witold Kozłowski 
potwierdził słowa starosty. 
– To szczególny projekt sa-
morządowy. Nie ukrywam, 
że okoliczności tego dużego 
projektu nie są łatwe, ale 
udowadniamy, że jesteśmy 
samorządowymi homo sa-
piens, że potrafi my, szu-
kając wartości dodanej, 
zrealizować projekt, któ-
remu na początku niewielu 
dawało szanse powodzenia. 
(…) Powstaje piękny obiekt, 
jeden z największych ośrod-
ków tego typu nie tylko 
w naszym województwie, 
ale i w kraju – powiedział 
marszałek Witold Kozłowski.

- Raz do roku spotykamy się na takiej szczególnej se-
sji, na której Rada Powiatu ma obowiązek rozpatrzyć 
dwa istotne dokumenty – raport o stanie powiatu, 
którego przyjęcie skutkuje udzieleniem Zarządowi 
Powiatu wotum zaufania oraz głosuje nad udzie-
leniem absolutorium z wykonania zeszłorocznego 
budżetu - powiedział starosta oświęcimski Andrzej 
Skrzypiński. Rada Powiatu w Oświęcimiu na majowej 
sesji dobrze oceniła pracę zarządu udzielając mu 
wotum zaufania i absolutorium.

 Zarząd Powiatu
 z wotum zaufania 
 i absolutorium

Ograniczenie przez usta-
wodawcę dochodów wła-
snych samorządu, napływ 
ukraińskich uchodźców, 
gwałtownie rosnąca infl a-
cja, co przełożyło się m.in. 
na wzrost kosztów prowa-
dzonych inwestycji – m.in. 
z takimi wyzwaniami zmagał 
się w zeszłym roku Zarząd 
Powiatu w Oświęcimiu.

– To był niezwykle trudny 
rok. Musieliśmy się mie-
rzyć ze skutkami rosyjskiej 
agresji na Ukrainę. Wie-
le zadań, które realizował 
Powiat Oświęcimski było 
podporządkowane zapew-
nieniu ochrony ukraińskich 
uchodźców, w tym zapew-
nieniu kompleksowej opieki 
osobom starszym i niepeł-
nosprawnym. Z tych zadań 
Powiat wywiązał się w pra-
widłowy sposób. Chciałbym 
podziękować wszystkim, 
którzy byli zaangażowani 
w tę pomoc – powiedział 
starosta Andrzej Skrzypiń-
ski.
Starosta odpierał krytykę 
opozycji odnośnie do ska-
li powiatowych inwestycji 
i polityki płacowej w powia-
towych instytucjach.
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 Program leczenia niepłodności

 coraz bliżej realizacji
Stowarzyszenie na Rzecz Leczenia Niepłodności i Wspierania Adopcji „Nasz Bocian” przygotuje w szcze-
gółach przyjęty niedawno przez Radę Powiatu w Oświęcimiu program polityki zdrowotnej pn. „Wsparcie 
leczenia niepłodności metodą zapłodnienia pozaustrojowego - in vitro dla mieszkańców powiatu oświę-
cimskiego”. Pomysłodawcą Programu, dzięki któremu samorząd dofi nansuje z budżetu pomoc dla 10 par 
rocznie jest wicestarosta Paweł Kobielusz.
– In vitro jest metodą le-
czenia choroby, jaką jest 
niepłodność. Nie ma tu 
w żadnym wypadku mowy 
o „produkowaniu” dzieci –
podkreślił wicestarosta Pa-
weł Kobielusz.
Umowę na przygotowanie 
Programu ze strony Powiatu 
podpisali 5 czerwca starosta 
Andrzej Skrzypiński i wice-
starosta Paweł Kobielusz. 
Stowarzyszenie „Nasz Bo-
cian” reprezentowała jego 
przewodnicząca Marta Gór-
na. 
– Zostało nam powierzo-
ne przez władze Powiatu 
Oświęcimskiego bardzo 
ważne zadanie. Mamy przy-
gotować program opieki 
zdrowotnej w zakresie le-
czenia niepłodności metodą 
in vitro dla powiatu. Policzy-
my dokładnie jak kształtu-
je się zapotrzebowanie na 
leczenie, przeanalizujemy 
dane demografi czne, wiek 
mieszkańców, mapę potrzeb 
zdrowotnych. Policzymy, ile 
statystycznie par z terenu 
powiatu zmaga się z bez-
płodnością, jak wiele z tych 
par będzie potrzebowało 
leczenia In vitro. Następ-
nie przygotujemy projekt 
związany z tym, co program 
będzie zawierał, co będzie 
fi nansowane w ramach pro-
cedury itd. - wyliczała Marta 
Górna.

Na sesji w dn. 5 czerwca Rada Powiatu w Oświęcimiu przyjęła stanowisko w sprawie użycia symbolu 
Auschwitz - miejsca największej tragedii w dziejach ludzkości, w politycznym spocie reklamowym partii 
Prawo i Sprawiedliwość.

 Sprzeciw i oburzenie Rady Powiatu 
wobec skandalicznego spotu PiS

 „Rada Powiatu w Oświę-
cimiu wyraża oburzenie 
i sprzeciw wobec opubliko-
wanego przez partię Prawo 
i Sprawiedliwość spotu re-
klamowego, dotyczącego 
Marszu 4 czerwca 2023 r. 
w Warszawie, wykorzystu-
jącego pamięć ofi ar II woj-
ny światowej i kadry z nie-
mieckiego nazistowskiego 
obozu koncentracyjnego 
Auschwitz-Birkenau.
Łączenie pamięci ofi ar lu-
dobójstwa dokonanego 
w byłym niemieckim nazi-
stowskim obozie koncentra-

cyjnym Auschwitz-Birkenau 
z Marszem 4 czerwca 2023 
r. uznajemy za skandaliczne 
i oburzające. Przypisywa-
nie organizatorom Marszu 
motywacji, którymi kiero-
wali się zbrodniarze z KL 
Auschwitz-Birkenau jest 
przejawem szczególnego 
upadku moralnego i inte-
lektualnego.
Nienawiść, zło i okrucień-
stwo często zaczynają się 
od słów i obrazów umiejęt-
nie stosowanych do mani-
pulacji i niszczenia drugiego 
człowieka, dlatego sprzeci-

wiamy się stosowaniu tego 
typu narzędzi przeciwko 
procesom demokracji i do-
bremu wizerunkowi Polek, 
Polaków i Polski.
Spot partii Prawa i Spra-
wiedliwości przeczy dotych-
czas prowadzonej na Ziemi 
Oświęcimskiej edukacji 
związanej z mądrą pamięcią 
i nauką dla pokoju.
Spot Prawa i Sprawiedliwo-
ści, wykorzystujący ofi ary 
niemieckiej fabryki śmierci 
Auschwitz- Birkenau prze-
czy podstawowym zasadom 
współżycia społecznego 

oraz szarga pamięć Ofi ar 
Zagłady.
Żądamy od partii Prawo 
i Sprawiedliwość natych-
miastowego zaprzestania 
publikacji spotu w prze-
strzeni publicznej”.
Za przyjęciem uchwały za-
głosowali radni ugrupowań 
rządzących powiatem: Koali-
cja Obywatelska Platforma 
Obywatelska.Nowoczesna, 
Koalicja Obywatelsko-Sa-
morządowa KOS 2018 i Po-
rozumienie Samorządowe. 
Radni PiS, choć byli na sali, 
nie oddali głosu…

– Dowodem na to jak po-
ważnie traktujemy potrzeby 
pracowników jest niespoty-
kana w historii Powiatu pod-
wyżka płac, która sięgnęła 
w zeszłym roku 18 proc. - 
stwierdził starosta.
– Możecie państwo zapytać: 
dlaczego 18 procent? Zbież-
ność tej kwoty z infl acją, 
która panuje w Polsce w br. 

nie jest przypadkowa. To był 
wynik naszych analiz prze-
prowadzonych w zeszłym 
roku i to był wynik podjęcia 
kroków wyprzedzających, by 
pracownikom zaniedbanym 
w poprzedniej kadencji pod 
kątem wynagrodzeń złago-
dzić skutki nadchodzącej 
inflacji. (…) W tym roku 
również zaplanowaliśmy 
dodatkowe środki na wyna-
grodzenia – dodał włodarz.
Starosta podkreślił, że 
już teraz obecny zarząd 
przeznaczył na inwestycje 
znacznie więcej środków 
niż poprzednicy. I jest nie-
porównywalnie skuteczniej-
szy w pozyskiwaniu środków 
zewnętrznych na powiatowe 
zadania.
– Dochody majątkowe 
z tego tytułu w kadencji 
2014-2018 wyniosły 67 mln 
zł. Dla porównania w obec-
nej kadencji 115 mln zł. To 
znacznie powyżej infl acji. 
(…) Obraliśmy sobie za cel 
dokończyć to, co zostało 
przygotowane, ale nie zosta-
ło przez naszych poprzedni-
ków zabezpieczone w środki. 
Pozyskaliśmy ze środków 
zewnętrznych na budowę III 
etapu Specjalnego Ośrodka 
Szkolno-Wychowawczego 
kwotę, która niemalże do-
równuje wartości tej inwe-
stycji – przytoczył starosta.   
Ostatecznie „za” udziele-
niem Zarządowi Powiatu 
w Oświęcimiu wotum zaufa-
nia i absolutorium głosowali 
rajcy rządzących Powiatem 
ugrupowań: Koalicja Oby-
watelska Platforma Obywa-
telska.Nowoczesna, Koalicja 
Obywatelsko-Samorządowa 
KOS 2018 i Porozumienie 
Samorządowe. Od głosu 
wstrzymali się radni klubu 
PiS. 

Światowa Organizacja Zdro-
wia (WHO) uznaje niepłod-
ność za chorobę społeczną. 
Szacuje się, że w Polsce 
niepłodność dotyka nawet 
15-20 proc. par w wieku 
prokreacyjnym, tj. ok. 1,5 
mln par. 
– To bezpieczna meto-
da, dzięki której dotąd na 
świecie urodziło się 10 mln 
dzieci, a w Polsce około 

100 tysięcy. Myślę że jest 
to najlepsza rekomendacja 
- dodała Marta Górna.
- Mamy w kraju zapaść de-
mografi czną. Musimy dać 
mieszkańcom naszego po-
wiatu szansę na posiadanie 
dzieci. Dzięki temu progra-
mowi z pewnością spełnimy 
marzenia wielu par. - wy-
znała Teresa Jankowska, 
członkini Zarządu Powiatu.

Program polityki zdrowotnej 
„Wsparcie leczenia niepłod-
ności metodą zapłodnienia 
pozaustrojowego - in vitro 
dla mieszkańców powiatu 
oświęcimskiego” zacznie 
obowiązywać od stycznia 
2024 r. Rocznie zostanie nim 
objętych 10 par. Na każdą 
parę dofi nansowanie z bu-
dżetu powiatu ma wynieść 
10 tys. zł. 
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OŚWIĘCIM

Informacje przygotowane we współpracy z Urzędem Miasta Oświęcim

Miasto Oświęcim i Stowarzyszenie Architektów Polskich oddział w Katowi-
cach ogłosiło konkurs na opracowanie koncepcji przebudowy i rozbudowy hali 
lodowej. Jury będzie miało sporo pracy, bowiem do organizatorów wpłynęło 
61 ofert. 

 Hala lodowa 
z szansą na lifting

Zwycięską koncepcję po-
znamy w przyszłym roku. 
Jej autor, obok nagrody 
w wysokości 50 tys. zł, 
otrzyma też zaproszenie 
do negocjacji w trybie za-
mówienia z wolnej ręki na 
wykonanie projektu prze-
budowy obiektu. Na jego 

przygotowanie będzie czas 
do połowy 2025 roku. – 
Przed nami największe wy-
zwanie, jakie postawiliśmy 
sobie jako samorząd na 
najbliższe lata. Lodowisko 
to symbol naszego miasta, 
a takie dyscypliny jak hokej 
czy łyżwiarstwo fi gurowe 
promują Oświęcim. Obiekt 
funkcjonuje już prawie od 
60 lat. Upłynęło więc sporo 
czasu, a wszyscy wiemy jak 
dzisiaj wygląda. Chcemy go 
dostosować pod względem 
wizerunku i funkcjonalno-
ści do wymogów XXI w. 
i do innych nowoczesnych 
aren w kraju czy w Euro-
pie. Ustaliliśmy więc zakres 
inwestycji, co powinno się 
zmienić, ulec przebudowie 

lub dobudowie, jakie funk-
cje obiekt powinien pełnić. 
Teraz czekamy na zgłosze-
nia do konkursu i końcowy 
efekt w postaci koncepcji, 
a później projektu budow-
lanego – mówi prezydent 
Oświęcimia Janusz Chwie-
rut.

Jak podkreśla przebudowa 
hali jest ogromnym przed-
sięwzięciem logistycznym 
i fi nansowym, przerasta-
jącym możliwości budże-
towe miasta. Miasto musi 
więc starać się o inne, ze-
wnętrzne środki. – By takie 
działania przeprowadzić nie-
zbędna jest dokumentacja 
projektowa, która pokaże 
zakres koniecznych prac 
oraz koszt inwestycji – wy-
jaśnia prezydent. – Rozpo-
częcie inwestycji nie będzie 
proste, bo w grę wchodzą 
duże pieniądze, ale po to 
są wyzwania, aby je osią-
gnąć. Wierzę, że w następ-
nej kadencji rozpoczniemy 
przebudowę hali lodowej – 
kończy.

Zgodnie z przyjętymi za-
łożeniami przebudowane 
zostaną zarówno trybuny, 
jak i całe zaplecze sporto-
we, korytarze i strefa kibica. 
Widownia będzie przygoto-
wana dla minimum 3 tysię-
cy osób. Przewiduje się też 
miejsce dla punktów gastro-

nomicznych. Obok planowa-
na jest nowa pełnowymiaro-
wa tafl a treningowa z 300 
miejscami dla widzów, która 
zgodnie z wytycznymi ma 
być wybudowana w pierw-
szej kolejności, aby zapew-
nić ciągłość szkolenia na 
czas inwestycji. Hala lodowa 
ma mieć udogodnienia dla 
osób niepełnosprawnych. 
Przy obiekcie ma powstać 
parking na około 300 miejsc 
parkingowych dla samocho-
dów i autokarów.

Na przygotowanie konkursu, 
nagrody oraz dokumentacji 
projektowej wraz z nadzo-
rem autorskim miasto za-
bezpieczyło 2,5 mln zł.
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W Oświęcimiu przygotowania do III Igrzysk Europejskich Kraków – Małopolska  2023 idą pełną parą.  
Jedno z największych tegorocznych wydarzeń w Polsce jest również organizowane w mieście nad Sołą. 
Na krytej pływalni 170 sportowców z 20 krajów zmierzy się w pływaniu artystycznym. Zawody startują 
21 czerwca i potrwają do 25 czerwca. Zostaną rozegrane w 9 konkurencjach. Jest to jedna z bardziej 
widowiskowych dyscyplin, a ponad połowa biletów na zawody jest już wykupiona. Gwarantuje to więc 
dobrą zabawę i emocje, których nie powinno zabraknąć na trybunach. Tym bardziej, że rozgrywane 
w Oświęcimiu konkurencje w pływaniu artystycznym będą miały rangę mistrzostw Europy i kwalifi kacji 
do Igrzysk Olimpijskich Paryż 2024. 

  Igrzyska Europejskie 
już za kilkanaście dni

Kryta pływalnia, hotel 
Olimpijski przygotowują 
się do przyjęcia zawod-
ników, trenerów, obsługi 
i kibiców. Trwają ostatnie 
uzgodnienia organizacyjne 
związane z uruchomieniem 

zaplecza dla zawodników 
i potrzeb transmisji telewi-
zyjnych. Z kolei w rejonie 
hotelu Olimpijskiego za-
kończyły się prace reali-
zowane przez miasto, któ-
re poprawiły dostępność 
komunikacyjną do krytej 
pływalni. Umożliwiły do-
jazd do obiektu od ul. gen. 
Jarosława Dąbrowskiego. 
– W tym roku dołączyliśmy 
do miast współorganizato-
rów Igrzysk Europejskich 
2023. Choć było mało 
czasu zdecydowaliśmy, że 
trzeba uporządkować teren 

w rejonie hotelu i pływalni, 
dodatkowo go skomuniko-
wać i przygotować miejsca 
parkingowe. Opracowaliśmy 
więc projekt, przekonaliśmy 
marszałka Województwa 
Małopolskiego, aby prze-

znaczył pieniądze na inwe-
stycję w Oświęcimia.  Efekt 
tych prac jest widoczny, 
otoczenie wokół obiektów 
zyskało na wyglądzie, rów-
nież dzięki zasadzeniu du-
żej ilości drzew i kwiatów, 
jesteśmy więc gotowi na 
przyjęcie zawodników i go-
ści. Inwestycja na pewno 
ucieszy też mieszkańców, 
którzy będą mogli doje-
chać pływalni czy hotelu 
od strony ul. Dąbrowskie-
go  – podkreśla prezydent 
Oświęcimia Janusz Chwie-
rut.

W krótkim czasie wyko-
nawca robót zagospoda-
rował nieuporządkowaną 
przestrzeń pomiędzy pły-
walnią, ulicą Dąbrowskie-
go i hotelem. Poprawił się 
standard chodników i ulic. 
Przybyło miejsc parkin-
gowych, powstał też frag-
ment drogi  dojazdowej do 
pływalni. Jest nowe oświe-
tlenie uliczne. Teren mocno 
zadrzewiono, posadzono też 
nowe rośliny. Łącznie jest 
tam 400 krzewów róż, 300 
traw ozdobnych oraz bylin, 
w tym lawendy i kocimięt-
ki. Wśród drzew dominują 
kasztanowce, klony i śliwy 
ozdobne. W sumie posadzo-
no tam 50 dużych okazów. 
Województwo Małopolskie 
dofi nansowało tę inwesty-
cję kwotą ponad 1,75 mln 
zł. Miasto czeka jeszcze na 
telebim zakupiony przez 
Stowarzyszenie Europej-
skich Komitetów Olimpij-
skich. Według zapewnień 
organizatorów ma wkrótce 
trafi ć do miasta.

Zawody pływania artystycz-
nego mogą być rozgrywane 
w układzie solowym, du-
ecie, drużynowo (8 osób), 
w kombinacji (10 zawod-
ników) oraz w duecie mie-
szanym. Podczas zawodów 
prezentowany jest układ 
zsynchronizowanych z mu-
zyką ćwiczeń w wodzie, 
a konkurencja podzielona 
jest na dwa etapy. Pływa-
nie artystyczne, zwane do 
2017 roku synchronicznym, 
określa się mianem bale-
tu wodnego. Mimo że ten 
sport uważany jest za ty-
powo kobiecy, jego początki 
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 Sprzeciw Rady Miasta
w sprawie spotu PiS

wiążą się z zawodami, na 
których mogli startować je-
dynie mężczyźni – pierw-
sza rywalizacja w pływaniu 
synchronicznym odbyła się 
w 1890 roku w Berlinie. 
W latach 20. ubiegłego 
wieku dyscyplinę rozwinęła 
kanadyjska żeńska drużyna 
piłki wodnej (waterpolo). 
Pływanie synchroniczne 
w kobiecym wydaniu zapre-
zentowano na Igrzyskach 
Olimpijskich w roku 1952, 
a w 1973 roku w Belgradzie 
odbyły się pierwsze mi-

strzostwa świata. Od 1984 
roku stało się ofi cjalną dys-
cypliną olimpijską – jedna 
z niewielu, w których udział 
brały wyłącznie kobiety. 

III Igrzyska Europejskie 
Kraków - Małopolska 2023  

rozpoczną się 21 czerw-
ca i potrwają do 2 lipca.  
Weźmie w nich udział bli-
sko 8 tysięcy sportowców 
z 48 krajów europejskich.  
Sportowcy będą rywali-
zować w 28 konkuren-
cjach.

Stanowisko 
Rady Miasta Oświęcim 

dotyczące użycia symbolu Auschwitz – miejsca największej tragedii w dziejach ludzkości, 
w politycznym spocie reklamowym partii Prawo i Sprawiedliwość. 

Rada Miasta Oświęcim wyraża zdecydowany i stanowczy sprzeciw wobec skandalicznego 
wykorzystania przez partię Prawo i Sprawiedliwość w politycznym spocie reklamowym 
symbolu Auschwitz oraz pamięci ofi ar ludobójstwa dokonanego w byłym nazistowskim 
niemieckim obozie koncentracyjnym i zagłady KL Auschwitz. Świadczy to o braku 
przyzwoitości i upadku zasad moralnych autorów spotu. Auschwitz jest symbolem nienawiści 
i pogardy do drugiego człowieka. To miejsce wymaga ciszy, zadumy i spokoju. Powinno być 
otoczone czcią i szacunkiem. Tragedia ponad miliona ludzkich istnień nie może być 
wykorzystywana do osiągania jakichkolwiek politycznych celów godzących w pamięć ofi ar 
i ich rodzin. 

Jesteśmy oburzeni tak cynicznym i instrumentalnym wykorzystaniem symbolu największej 
zbrodni w dziejach ludzkości. Pamięć o ofi arach Auschwitz powinna nas łączyć a nie dzielić. 
Oświęcim jako Miasto Pokoju działa na rzecz edukacji pokojowej, tolerancji i poszanowania 
innych. 

Żądamy od partii Prawo i Sprawiedliwość natychmiastowego zaprzestania publikacji spotu 
w przestrzeni publicznej. 
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Informacje przygotowane we współpracy 
z Urzędem Gminy Kęty

KĘTY

Rozbudowa ul. Świętego Jana Kantego wchodzi w ostatni etap. Powstał już obrys chodników i położo-
no dwie warstwy asfaltu. Wcześniej wykonana została kanalizacja deszczowa, przerobiono instalację 
wodociągową i gazociągową, zakończyły się roboty związane z instalacją elektryczną wraz z oświetle-
niem. 

 Ulica Świętego Jana Kantego 
nabiera kształtów

Przypomnijmy, że inwesty-
cja polega na rozbudowie 
ul. Św. Jana Kantego w Kę-
tach na odcinku ponad 800 
metrów, od Al. Jana Pawła 

II do mostu na Kanale Ulgi. 
Zakres prac zakłada m.in.: 
rozbudowę jezdni, budowę 
chodnika, przebudowę po-
bocza, budowę zjazdów, 

rozbiórkę ogrodzeń, budo-
wę kanalizacji deszczowej, 
budowę umocnienia skarp 
i dwóch koryt Kanału Ulgi 
Nowa Wieś, przebudowę 

sieci oraz przyłączy wo-
dociągowych, przebudo-
wę przyłączy kanalizacji 
sanitarnych, przebudowy 
napowietrznej i kablowej 
sieci elektroenergetycznej, 
zabezpieczenia kablowej 
sieci elektroenergetycznej, 
przebudowę istniejące-
go oświetlenia ulicznego, 
przebudowę napowietrznej 
sieci telekomunikacyjnej, 
zabezpieczenie kablowej 
sieci telekomunikacyjnej, 
przebudowę wlotu ulicy 
w granicy pasa drogowego 
drogi wojewódzkiej nr 948 
oraz  usunięcie i karczowa-
nie drzew i krzewów.
Remont pochłonie blisko 
pięć milionów złotych, a fi -
nansowany jest przez Po-
wiat Oświęcimski, Gminę 
Kęty oraz dofi nansowany 
z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.

27 maja na stadionie TS „Hejnał” w Kętach odbył się 
bieg profi laktyczny dla dzieci i młodzieży. Imprezę 
sportową poprowadziła Dyrektor Wydziału Infra-
struktury Społecznej Aneta Bogacz,  a swoją obec-
nością wydarzenie uświetnili zastępcy burmistrza 
Gminy Kęty Rafał Ficoń i Marcin Śliwa. 

 Wielkie 
 święto 
 biegania

Do biegu profilaktyczne-
go zgłosiło się  ponad 200 
dzieci i młodzieży z roczni-
ków 2015-2008. Uczestni-
cy biegu zostali podzieleni 
na kategorie według wieku 
i płci. Podczas biegów mo-
gliśmy zaobserwować, jak 

wiele radości przynosi dzie-
ciom udział w imprezach 
sportowych. Uczestnicy bie-
gu pełni pozytywnych emo-
cji wzięli udział w sportowej 
rywalizacji, która miała na 
celu przede wszystkim do-
brą zabawę. Licznie zebrani 

rodzice i dziadkowie, którzy 
wypełnili trybunę po brze-
gi, żywiołowym dopingiem 
udzielali wsparcia swoim 
pociechom. Mieli wiele po-
wodów do dumy. Sami tak-
że mieli okazję spróbować 
swoich sił w spontanicznym 

biegu dla dorosłych. Dzieci 
dzielnie dopingowały od-
ważnych rodziców, którzy 
również mogli liczyć na me-
dale i nagrody za pierwsze 
trzy miejsca w kategorii ko-
biet i mężczyzn.
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Zwycięzcy zawodów
 
W kategorii wiekowej 2014-2015 na dystansie 100m
dziewczęta:
1. Maria Sałata (SP Nr 2 Kęty)
2. Maja Handzlik (SP 1 Czaniec)
3. Małgorzata Płonka (SP Nr 2 Kęty)
chłopcy:
1. Bruno Kijas (ZSP Witkowice)
2. Oliwier Kajor (SP 1 Kęty)
3. Ksawery Kurnik (SP Nr 1 Kęty)

W kategorii wiekowej 2012-2013 na dystansie 200m 
dziewczęta:
1. Dominika Gaweł (SP 1 Kęty)
2. Milena Kuczmierczyk (SP Hecznarowice)
3. Milena Tomasiewicz (SP 1 Kęty)
chłopcy:
1. Antoni Habdas (SP Nowa Wieś)
2. Aleksander Adamus (SP Nr 2 Kęty)
3. Szymon Olejarz (SP 1 Kęty)

W kategorii wiekowej 20010-2011 na dystansie 300m 
dziewczęta:
1. Sara Sałata (SP 2 Kęty)
2. Zuzanna Gaik (SP 1 Kozy)
3. Maja Niedziela (SP 1 Kęty)
chłopcy:
1. Mateusz Kasprzak (ZSP 3 Kęty)
2. Ksawery Matusiak (SP 1 Kęty)
3. Kacper Płachta (SP Malec)

W kategorii wiekowej 2008-2009 na dystansie 400m 
1. Vladyslava Lytvychuk (SP 2 Kęty)
2. Maria Bies (ZSP 3 Kęty)
3. Maja Śmiechura (SP Nowa Wieś)
chłopcy:
1. Wojciech Szymalski (SP 1 Kęty)
2. Brian Fabia (SP 1 Kęty)
3. Michał Chylaszek (SP 1 Kęty)
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Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Miejskim w Zatorze.

ZATOR

 Młodzieżowy
burmistrz Zatora

Jak co roku w Gminie organizowany jest turnieju o tytuł Młodzieżowego Bur-
mistrza Zatora. Do rywalizacji i zmagań z wiedzy o gminie, Polsce, Europie 
czy świecie przystąpiły czteroosobowe delegacje ze Szkół Podstawowych 
Gminy Zator. Uczniowie mieli za zadanie odpowiadać na pytania w formie 
quizu o przyrodzie, ciekawych miejscach, wiedzy ogólnej, historii, sztuce, 
czy muzyce. 

Wszystkie zadania były 
przygotowane w formie 
prezentacji multimedialnej. 
Każda drużyna musiała za-
prezentować się także arty-

stycznie śpiewając piosenki 
i tańcząc. W konkursie zwy-
ciężyła drużyna ZSO w Za-
torze. Tytuł młodzieżowe-
go Burmistrza zdobył Piotr 

Wieliczko, a wspomagali 
go Julia Sroczyńska, Jan 
Mamoń oraz Michał Głąb. 
Drugie miejsce zajęła dru-
żyna ze Szkoły Podstawo-
wej w Laskowej, trzecie 
miejsce drużyna ze Szkoły 
Podstawowej w Smolicach 
a czwarte drużyna z Zespo-
łu Szkolno Przedszkolnego 
z Podolsza.

W nagrodę dla wszystkich 
uczestników konkursu zor-
ganizowano wycieczkę po 
gminie Zator. Uczniowie 
odwiedzili m.in. Zakład 
Gospodarki Komunalnej, 
Oczyszczalnię Ścieków, 
Wielozawodowy Zespół 
Szkół w Zatorze, Komisa-
riat Policji, budowę Miej-
skiego Ośrodka Sportu oraz 
Zbiornik Ślepowron. Prze-
wodnikiem po gminie był 
burmistrz Zatora Mariusz 
Makuch.

WWW.AK-INZYNIERIABUDOWLANA.PL

KOMPLEKSOWA BUDOWA DOMÓW

• usługi projektowe

• prowadzenie inwestycji

• nadzór budowlany

• stolarka okienna i drzwiowa

Od fundamentów po dach!
502-891-761

Reklama
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 Dąb nowym
pomnikiem przyrody

Ma 405 cm obwodu, 30 metrów wysokości, wiek blisko 200 lat i rośnie przy 
ul. Kongresowej 11 w Zatorze (obok budynku szkoły). Mowa o dębie szypuł-
kowym, który decyzją Rady Miejskiej w Zatorze z 26 kwietnia 2023r. został 
uznany pomnikiem przyrody i objęty nadzorem Burmistrza Zatora. 

Z propozycją ustanowie-
nia tego pomnika wystąpił 
mieszkaniec Zatora Pan Jan 
Bernowski, a inicjatywę po-
parł Burmistrz Zatora wno-
sząc pod obrady Rady Miej-
skiej projekt uchwały w tej 
sprawie. Zgodnie z opinią 
dendrologiczną to dużych 
rozmiarów drzewo o mo-
delowym wyglądzie zasłu-
gujące na nadanie statusu 

Pomnika Przyrody. Objęcie 
dębu ochroną prawną po-
zwoli na jego zachowanie 
dla przyszłych pokoleń, 
zwiększy świadomość ekolo-
giczną mieszkańców, przy-
czyni się do promocji zieleni 
w Gminie Zator i kształto-
wania prawidłowych postaw 
człowieka wobec przyrody.
Warto pamiętać, że po-
mnika przyrody nie moż-

na niszczyć, uszkadzać ani 
przekształcać. Nie można 
także umieszczać na nim 
tablic reklamowych, a wo-
kół gleba nie może być 
zanieczyszczona. Wszelkie 
zakazy zostały szczegółowo 
opisane w uchwale.
Uroczyste nadanie tytułu 
pomnika przyrody miało 
miejsce 1 czerwca, podczas 
obchodów Dnia Dziecka. 

Fo
to

: 
U

M
 Z

at
or

Ogłoszenie społeczne
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TOMICE

Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Gminy w Tomicach.

W pomieszczeniach Izby 
Pan Władysław zgromadził 
m.in. stare meble, maszy-
ny do szycia, sprzęt gospo-
darstwa domowego oraz 

narzędzia rzemieślnicze. 
Wśród eksponatów można 
znaleźć także żarna, cepy, 
jarzma, pług, narzędzia 
rolnicze, a także mały wóz 
drewnianym. W Izbie moż-
na obejrzeć także odbiorniki 
radiowe i telewizyjne, rzeź-
by, obrazy, książki, zdjęcia, 
czasopisma oraz dokumen-
ty datowane na początek 
XX wieku.

W sobotę (03.06) odbył się 
mały Jubileusz związany 

z 10-leciem powstania Izby. 
Na zaproszenie właściciela 
odpowiedzieli m.in. Prze-
wodniczący Rady Gminy 
Paweł Adamik, Sekretarz 

Gminy Tomice Grzegorz 
Łopatecki, ks. proboszcz 
parafii w Tomicach ks. 
Aleksander Kasprzyk, dy-
rektor Szkoły Podstawowej 
w Radoczy Anna Adamik, 
radny Rady Gminy Maciej 
Mrowiec, emerytowany 
Sekretarz Gminy Tomice 
Ryszard Góralczyk. Nie za-
brakło także lokalnych ar-
tystów, mieszkańców oraz 
przyjaciół.
– Izba jest moją pasją, któ-
ra wynika z zamiłowania do 

tradycji i zbieractwa. Małe 
muzeum to zróżnicowane 
tematycznie miejsce, choć 
znajduje się w nim przede 
wszystkim etnograficzna 

ekspozycja. Należy je po-
traktować również w ka-
tegoriach przestrzennych 
gdyż wokół rozciąga się 
mały ogród botaniczny, 
a przy budynku znajduje 
się wozownia. Żyję w śro-
dowisku wiejskim, które 
jednak coraz bardziej upo-
dabnia się do miejskie-
go, dlatego bardzo zależy 
mi na tym, aby wieś z lat 
mojej młodości w jakiejś 
formie mogła przetrwać. 
Dzięki Izbie Regionalnej 

można odsunąć kurtynę 
współczesności i spojrzeć 
jak wyglądało życie lat 
minionych, zatrzymać się 
w biegu i mieć chwilę na 
refl eksję. Od lat z dobrym 
skutkiem współpracuję 
z Ośrodkiem Kultury Gminy 
Tomice oraz Kołami Gospo-
dyń Wiejskich. Prezentuję 
wiejskie tradycje podczas 
Niedziel Palmowych, Gmin-
nych Dożynek oraz przy 
okazji innych wydarzeń. 
Mam wiele satysfakcji, 
gdy moje małe muzeum 
odwiedzają goście. Szcze-
gólna radość dają dzieci, 
dla których zgromadzone 
eksponaty są czymś nie-
spotykanym, nie znajdują 
ich już nawet w domach 
swoich dziadków. Zadają 
dużo pytań, reagują bardzo 
żywiołowo i wykazują duże 
zainteresowanie. Dzięki ta-
kim wizytom wiem, że po-
wstanie Izby miało sens, że 
jeśli w pamięci dziecka czy 
dorosłej osoby pozostanie 
choć jedno wspomnienie, to 
ogram pracy jaki wkładam 
w swoją pasję, nie idzie na 
marne. Moja naczelna idea 
„zachować od zapomnie-
nia” zostaje wtedy wcielona 
w życie – tak o swojej Izbie 
snuł opowieść Władysław 
Pasterak.

Podczas spotkania wystąpił 
zespół śpiewaczy „Biesiada” 
z Tomic, a obecni mogli 
zwiedzić wraz z właścicie-
lem Izbę.

 10-lecie Izby Regionalnej 
w Tomicach

Dziesięć lat temu mieszkaniec Tomic Pan Władysław Pasterak postanowił podzielić się swoją pasją z inny-
mi i w zrekonstruowanym własnymi siłami domku ze 100-letnich bali i starych materiałów budowlanych 
założył Izbę Regionalną. Wraz z nią odbudował także niewielką wozownię. Wszystkie prace były prowa-
dzone wg. starych technik ciesielskich i budowlanych.

 Szkoła 
 w Radoczy 
 benefi cjentem 
 Erasmus+!
Szkoła Podstawowa im. Żwirki i Wigury w Radoczy, 
decyzją Narodowej Agencji Programu Erasmus+ 
i Europejskiego Korpusu Solidarności, otrzymała 
dofi nansowanie projektu w ramach sektora Eduka-
cja szkolna, Akcja 1 w roku 2021. Projekt został 
wybrany ze 182 wniosków i oceniony na 18 pozycji, 
uzyskując 91 punktów na 100 możliwych.

Partycypacja do projektu 
„Inspirujący nauczyciel, 
kluczem do sukcesu ucznia” 
w akcji KA122-SCH „Krót-
koterminowe projekty na 
rzecz mobilności uczniów 
i kadry w edukacji szkolnej” 
umożliwiła zaspokojenie po-
trzeb uczniów i nauczycieli 
z radockiej placówki. Celem 

projektu było wzmocnienie 
roli edukacji na zewnątrz 
w realizacji podstawowych 
treści programowych oraz 
osiągnięcie wyższego po-
ziomu umiejętności języ-
kowych kadry pedagogicz-
nej. Projekt rozpoczął się 
5 grudnia 2021 r. i trwał 
18 miesięcy, do 4 czerwca 
2023 r.

26 lipca 2022 r. grupa dzie-
sięciorga nauczycieli udała 
się do Włoch, gdzie przez 8 
dni uczestniczyła równolegle 
w dwóch kursach. Nauczy-
ciele przedszkola i edukacji 
wczesnoszkolnej uczestni-
czyli w szkoleniu „Outdo-
oreducation”, natomiast 
nauczyciele przedmiotowcy 
brali udział w kursie języka 
angielskiego. Organizato-
rem szkoleń był cieszący 
się dobrymi opiniami wśród 
beneficjentów Erasmusa 
AssociazioneJump, mający 
siedzibę w Soverato. Zapla-
nowane mobilności zostały 
zrealizowane, a ich efekty 
są obecnie upowszechnia-
ne i wdrażane w codzien-
ną pracę placówki, m.in.: 
zagospodarowanie prze-

strzeni wokół szkoły tak, 
by umożliwić zajęcia na 
świeżym powietrzu, wzrost 
częstotliwość lekcji w tere-
nie, podnoszenie umiejętno-
ści językowych nauczycieli 
poprzez kontynuację nauki 
języka w szkole językowej, 
aranżowanie przestrzeni 
szkolnej tak, by uczniowie 

na co dzień oswajali się ze 
słówkami obcojęzycznymi.
W ramach działań upo-
wszechniających odbywały 
się spotkania m.in. z: Wój-
tem Gminy Tomice Witol-
dem Grabowskim, dyrekto-
rami gminnych szkół oraz 
nauczycielami, podczas 
których Dyrektor Anna Ada-
mik,  koordynator projektu 
Monika Hereda oraz człon-
kowie zespołu projektowego 
– Katarzyna Graboń i Mar-
celina Graca dzielili się efek-
tami projektu i zachęcali do 
uczestnictwa w projektach 
unijnych, które są szansą 
na pozyskanie środków fi -
nansowych dla placówki.
Priorytetowo traktujemy 
kształtowanie postaw i na-
wyków przestrzegania zasad 
ochrony środowiska natural-
nego oraz wdrażanie edu-
kacji na zewnątrz. Zarówno 
sprawności językowe, jak 
i nowoczesne techniki ko-
munikacyjno-informacyjne, 
m.in. na platformie eTwin-
ning, umożliwią nauczycie-
lom podjęcie współpracy 
międzynarodowej poprzez 
realizację z uczniami róż-
nych projektów, konkur-
sów z udziałem partnerów 
z zagranicy. Działania te 
mogą w przyszłości prowa-
dzić do wymiany młodzieży 
z różnych krajów. Program 
ten oferuje nam zupełnie 
nowe możliwości… – infor-
muje dyrektor Szkoły Pod-
stawowej w Radoczy Anna 
Adamik.
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KALWARIA ZEBRZYDOWSKA

Głównym organizatorem 
majówki było Stowarzy-
szenie im. Św. Jana Pawła 
II Patrona Miasta Kalwarii 
Zebrzydowskiej. Współor-
ganizatorem wydarzenia - 
Gmina Kalwaria Zebrzydow-

ska, a partnerami - Gmina 
Stryszów i Gmina Sułkowi-
ce, CKSiT oraz fi rmy Dome-
no i Maspex.
W czasie wydarzenia zebra-
no 69 366,50 zł. Po odlicze-
niu kosztów zysk wyniósł 
37 193,50 zł i właśnie taka  
kwota trafi  na rehabilitacje 
bliźniaków Marysi i Olusia 
z Podolan i pilną operację 
serca Mateusza Chroba-
ka. 

Sobotnie spotkanie przycią-
gnęło całe rodziny, z myślą 
o najmłodszych przygoto-
wano dla nich sporo atrak-
cji. Co najważniejsze w cza-
sie całego dnia panowała 
rodzinna wesoła atmosfera 

i co najważniejsze dopisała 
też pogoda. Nie zabrakło 
też dań z grilla a Koło Ło-
wieckie „Jarząbek” zadbało 
o dziczyznę. 

Jako pierwszy na scenie za-
prezentował się zespół „Pro-
myki Krakowa”. Nie mogło 
zabraknąć młodej i zdolnej 
wokalistki z naszego tere-
nu – Gabi Katzer, która wraz 
z zespołem przygotowała 

publikę pod występ gwiazdy 
dnia, czyli zespołu Baciary.
Chwilę po 16:00 rozpoczął 
się najbardziej wyczekiwa-
ny koncert, zagrał zespół 
Baciary. Góralska nuta 
i poczucie humoru szybko 
skradły serca kalwaryjskiej 
publiczności. Zespół zagrał 
najbardziej popularne ka-
wałki. Tańce, okrzyki i ra-
dość – tak można opisać 
w skrócie reakcje słucha-
czy. Na koniec symbolicznie 
ciupagą na pniaczku Baciary 
przecięły kabel i odłączyły 
zasilanie. Po brawurowym 
występie można było otrzy-
mać autograf i sfotografo-
wać się z członkami kapeli.
W tym dniu także kibice 
piłkarscy powinni być za-
dowoleni bowiem mecz 
MKS Kalwarianka – Wierchy 
Rabka zakończył się wysoką 
wygraną gospodarzy 4:1. 
Po emocjach sportowych na 
scenie zagości Lidia Jazgar 
z zespołem Galicja, utwo-
ry nawiązywały do patrona 
Stowarzyszenia Św. Jana 
Pawła II i pochodziły z al-
bumu „Ale nam się wyda-
rzyło”. Zamknięciem dnia 
był wstęp duetu Jacek i Pla-
cek.

Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Gminy w Kalwarii Zebrz.

 Sukces charytatywnej 
majówki

W ostatnią sobotę zorganizowano Majówkę Charytatywną z patronem „Wszystkie 
dzieci nasze są”, na której bawiło się kilka tysięcy osób. Gwiazdą dnia był zespół 
„Baciary”. W czasie całego dnia kwestowano na rzecz potrzebujących wsparcia 
w leczeniu i rehabilitacji. Akcja zakończyła się sporym sukcesem organizatorów. 
Spotkanie miało również wymiar edukacyjny i wychowawczy. Wydarzenie ukazuje bogac-

two tradycji i kultur Mało-
polski. Kultura ludowa z jej 
zwyczajami, ceremonia-
łami, strojami, pieśniami, 
tańcami czy gwarą jest na-

szym dobrem narodowym, 
o który trzeba w sposób 
szczególny dbać i nim się 
szczycić.
Głównym punktem ob-
chodów II Małopolskiego 
Spotkania Regionów, które 
odbędzie się 27 sierpnia, 
będzie msza święta w Sank-
tuarium Pasyjno-Maryjnym 
sprawowana pod przewod-
nictwem metropolity kra-
kowskiego abpa Marka Ję-
draszewskiego. Muzyczną 
oprawą będą pieśni przy-
gotowane przez poszcze-
gólne zespoły regionalne. 
Spotkanie będzie okazją do 
prezentacji poszczególnych 

regionów Małopolski, wystę-
pów zespołów regionalnych 
i wystaw z dziełami twórców 
ludowych i produktami lo-
kalnymi. Będzie też można
posmakować regionalnej 

kuchni góralskiej i lachow-
skiej przygotowanej przez 
koła gospodyń wiejskich.
Imprezą towarzyszącą, od-
bywającą się w  tym samym 
czasie będzie II Festiwal 
Ogórka, w czasie którego 
Stowarzyszenie im. Św. 
Jana Pawła II będzie promo-
wać  ogórka kalwaryjskiego 
i lokalne tradycje, zapre-
zentują się również lokalne 
Koła Gospodyń Wiejskich 
z lokalnymi potrawami, na 
scenie wystąpią też artyści 
Kordian i Mezo. 

Dotychczas odbyło się już 
spotkanie robocze, gdzie 

program został wnikliwie 
przeanalizowany w aspekcie 
duchowym i logistycznym. 
Musi tu być współdziałanie 
instytucjonalne – i faktycz-
nie tak będzie. Mamy do-
kładny podział zadań. Część 
duchowa koncentrująca się 
w Sanktuarium Pasyjno-Ma-
ryjnym oraz część świecka, 
aspekt kulturowy i twórczy, 
który odbędzie się w mie-
ście, które będzie organiza-
cyjnie przygotowane. Zosta-
nie przygotowana między 
innymi scena, zabezpieczo-
ny zostanie przemarsz, zo-
staną przygotowane wystę-
py zespołów regionalnych 
oraz cała logistyka. To dla 
nas szczególne wyróżnienie, 
jednocześnie zobowiązanie 
i tutaj wdrażamy profesjo-
nalne, standardowe przy-
gotowanie - podkreślał Au-
gustyn Ormanty burmistrz 
Kalwarii Zebrzydowskiej.

Organizatorem spotkania 
jest Zarząd Główny Związ-
ku Podhalan im. Św. Jana 
Pawła II i Związek Podhalan 
w Polsce Oddział w Nowym 
Sączu. Partnerem wydarze-
nia jest Województwo Mało-
polskie, a Gmina Kalwaria 
Zebrzydowska współorgani-
zatorem wydarzenia. 

 Przed nami II Pielgrzymka 
Lachów i Górali 

Pod koniec sierpnia odbędzie się wyjątkowe wydarzenie - II Małopolskie Spo-
tkanie Regionów w Kalwarii Zebrzydowskiej. W briefi ngu prasowym zapowia-
dającym pielgrzymkę wzięli udział m.in. poseł RP Patryk Wicher, marszałek 
Witold Kozłowski, przedstawiciele Archidiecezji Krakowskiej oraz samorządowcy. 
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Dzięki pozyskanym fundu-
szom powstał wielofunk-
cyjny obiekt rekreacyjny, 
składający się z: torów 

rowerowych pumptracku 
i trial parku, skatepar-
ku, o powierzchni około 
500 m2, siłowni plenerowej, 
placów dynamicznej aktyw-
ności fi zycznej dla młodzie-
ży, ścianek wspinaczkowych 
bezobsługowych, dwutoro-
wej bieżni o nawierzchni 
poliuretanowej ze skocznią 
do skoku w dal, dwóch try-
bun, w tym jednej zadaszo-
nej oraz elementów małej 
architektury. 

Modernizacja i utworze-
nie tego obiektu stworzyło 
mieszkańcom gminy ofer-
tę aktywnego wypoczyn-

ku i rekreacji a dzieciom 
i młodzieży możliwości 
rozwijania swojej kondycji 
fi zycznej i zainteresowań 
sportowych.

W otwarciu obiektu wziął 
udział wojewoda małopolski 
Łukasz Kmita oraz posłowie 
Filip Kaczyński i Marek Po-
lak, oraz senator Andrzej 
Pająk, radni Radnych Gminy 
Stryszów na czele z prze-
wodniczącą Magdaleną 

Adamczyk, sołtysi, dzieci 
i młodzieży ze wszystkich 
placówek szkolnych oraz 
mieszkańców gminy. Uro-

czystego otwarcia dokonał 
wójt gminy Szymon Duman 
oraz zaproszeni goście. 
Przed przecięciem wstęgi, 
obiekt został poświęcony 
przez Księdza Proboszcza 
Grzegorza Saternusa. 
Wojewoda małopolski Łu-
kasz Kmita w swoim wy-
stąpieniu podkreślił, jak 
ważne w pracy samorządu 
jest słuchanie głosu miesz-
kańców, dostrzeganie po-
trzeb i realizacja oczekiwań. 

Wspomniał również, że od-
dany do użytku obiekt po-
zytywnie wpłynie na aktyw-
ność młodzieży i zachęci do 
większego ruchu. Na koniec 
pogratulował dobrze zreali-
zowanej inwestycji. 

Po części ofi cjalnej odbyły 
się pokazy jazdy na desko-
rolce w wykonaniu Ska-
towców ze Stowarzyszenia 
COOL TEAM z Krakowa. 
Następnie dzieci i młodzież 
mieli okazję wziąć udział 

w warsztatach jazdy na 
deskorolce oraz mini za-
wodach z atrakcyjnymi na-
grodami. Kroku młodszym 
uczestnikom dotrzymywali 
Seniorzy z KLUB Senior+ 

 Nowa 
 przestrzeń rekreacyjna 
 w gminie Stryszów! 
Wydarzeniem pod nazwą „SKATEBOARDING DAY” 30 maja 2023 r. ofi cjalnie otwarto nowo powstały 
Skatepark w Stryszowie. Ta niecodzienna inwestycja była wynikiem konsultacji społecznych, przepro-
wadzonych przez Urząd Gminy, w których wzięli udział najmłodsi mieszkańcy gminy. To właśnie wśród 
nich zrodził się pomysł na realizację tego projektu. Na wykonanie zadania gmina Stryszów pozyskała 
środki z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych w kwocie 2 000 000 zł. Całkowita wartość inwestycji 
wyniosła 3 175 166 zł.
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STRYSZÓW

Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Gminy w Stryszowie
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w Stryszowie , którzy wy-
konali zestaw ćwiczeń w si-
łowni.

W otoczeniu Skateparku re-
alizowane są kolejne inwe-
stycje zwiększające funk-
cjonalność obiektu, w tym 
fi nansowane z Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokal-
nych oraz programu rządo-
wego Polski Ład.
Powstaje boisko sportowe 
ze sztuczną nawierzch-
nią wraz z oświetleniem 
i monitoringiem, tężnia 
solankowa, fontanna, kino 

plenerowe, kort tenisowy, 
boisko do siatkówki plażo-
wej oraz altana grillowa. 
Z kolei w budynku przy 
obiekcie rekreacyjnym 
prężnie działa KLUB Se-
nior+ w Stryszowie, który 
powstał i funkcjonuje dzię-

ki współfinansowaniu ze 
środków budżetu państwa 
w ramach programu wielo-
letniego „Senior+” na lata 
2021-2025.
Dzięki tym działaniom 
w samym centrum gminy 
Stryszów stworzona zosta-
ła szeroka i kompleksowa 
oferta rekreacyjna i spo-
łeczna dla różnych grup 
mieszkańców, w tym dzieci, 
młodzieży i seniorów.

Uroczyste otwarcie obiek-
tu, nazwane „SKATEBO-
ARDING DAY w Gminie 

Stryszów” było fi nansowane 
ze środków Województwa 
Małopolskiego w ramach 
zadania grantowego reali-
zowanego przez Stowarzy-
szenie „Razem dla Gminy 
Stryszów”.
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Rower elektryczny to coraz bardziej popularny środek transportu, który łączy tradycyjne korzyści z jazdy 
na rowerze z wygodą wspomagania elektrycznego. Osoby zainteresowane zakupem roweru elektrycz-
nego często mają wiele pytań dotyczących tego rodzaju pojazdów, takich jak zasięg, czas ładowania 
baterii, koszty eksploatacji czy różnice między modelami. Aby pomóc w lepszym zrozumieniu i wyborze 
odpowiedniego modelu, eksperci z salonów rowerowych Blue Sport, przygotowali odpowiedzi na kilka 
najczęstszych zadawanych pytań na temat rowerów elektrycznych.

Jak długo trwa ładowa-
nie baterii roweru elek-
trycznego?
Czas ładowania baterii 
zwykle wynosi od 3 do 6 
godzin, w zależności od po-
jemności baterii oraz mocy 
ładowarki.
 
Jaki przebieg można 
osiągnąć na jednym ła-
dowaniu baterii?
Zasięg roweru elektryczne-
go zależy od wielu czynni-
ków, takich jak pojemność 
baterii, waga rowerzysty, 
teren czy warunki pogodo-
we. Obecnie rowery elek-
tryczne oferują zasięg od 
30 do nawet 200 km i wię-
cej, na jednym ładowaniu.

Czy mogę używać ro-
weru elektrycznego 
w deszczu?
Tak, większość rowerów 
elektrycznych jest wypo-
sażona w wodoodporne 
komponenty, dzięki czemu 
można ich używać w desz-
czu. Jednak zaleca się uni-
kanie zanurzenia baterii 
w wodzie.
 
Czy rower elektryczny 
jest znacznie cięższy od 
tradycyjnego roweru?

Rower elektryczny jest za-
zwyczaj cięższy od trady-
cyjnego roweru ze względu 
na dodatkowe elementy, 
takie jak silnik i bateria. 
Średnia waga roweru elek-
trycznego wynosi od 18 do 
25 kg.
 
Czy potrzebuję specjal-
nej licencji (prawa jaz-
dy) lub ubezpieczenia 
dla roweru elektrycz-
nego?
W Polsce nie jest wyma-
gana licencja ani ubezpie-
czenie dla rowerów elek-
trycznych, o ile ich moc nie 
przekracza 250 W, a pręd-
kość wspomagana silnikiem 
nie przekracza 25 km/h.

Czy mogę samodzielnie 
zwiększyć zasięg rowe-
ru elektrycznego?
Można zwiększyć zasięg 
roweru elektrycznego po-
przez stosowanie się do 
kilku zasad, takich jak 
utrzymanie optymalne-
go ciśnienia w oponach, 
używanie niższych pozio-
mów wspomagania, jazda 
na niższych biegach oraz 
unikanie gwałtownego 
przyspieszania i hamowa-
nia.

 Jak długo można uży-
wać baterii roweru elek-
trycznego?

Żywotność baterii zwy-
kle wynosi od 500 do 700 
pełnych cykli ładowania. 
W miarę starzenia się ba-

terii jej zasięg będzie się 
zmniejszać. Baterie moż-
na jednak wymieniać, co 

pozwala na długotrwałe 
użytkowanie roweru elek-
trycznego.

 Czy mogę zamontować 
silnik elektryczny na 
moim zwykłym rowe-
rze? 
Tak, istnieją zestawy do 
konwersji, które pozwala-
ją zamontować silnik elek-
tryczny na tradycyjnym 
rowerze. Te zestawy zawie-
rają silnik, baterię, kontro-
ler oraz inne niezbędne ele-
menty do przekształcenia 
zwykłego roweru w rower 
elektryczny. Przed doko-
naniem konwersji warto 
upewnić się, że wybrany 
zestaw będzie odpowiedni 

dla konkretnego modelu 
roweru i spełniać indywi-
dualne wymagania użyt-
kownika.

 Jak utrzymać rower 
elektryczny w dobrym 
stanie?
Podobnie jak w przypad-
ku tradycyjnych rowerów, 
rowery elektryczne wyma-
gają regularnej konserwa-
cji, takiej jak czyszczenie, 
smarowanie, sprawdzanie 
ciśnienia w oponach oraz 
kontrola biegów i hamul-
ców. W przypadku baterii 
i silnika zaleca się prze-
strzeganie wytycznych 
producenta dotyczących ła-
dowania i przechowywania.
 
Czy rowery elektryczne 
są drogie w eksploata-
cji?
Koszty eksploatacji rowe-
rów elektrycznych są za-
zwyczaj niskie, szczególnie 
w porównaniu z kosztami 
paliwa i utrzymania samo-
chodu. Głównym kosztem 
jest energia elektryczna 
potrzebna do ładowania 
baterii. W Polsce koszt ła-
dowania baterii o średniej 
pojemności wynosi zwykle 
od 1 do 2 złotych. Ponadto, 
warto uwzględnić koszty 
wymiany baterii co kilka lat 
oraz ewentualne naprawy 
i serwisowanie.

Aby dowiedzieć się więcej 
na temat rowerów elek-
trycznych zapraszamy do 
jednego ze sklepów ro-
werowych Blue Sport. Na 
miejscu jest możliwość 
wypróbowania dowolne-
go roweru elektrycznego 
z oferty sklepu. Przygo-
towaliśmy również szereg 
promocji na wybrane mo-
dele oraz specjalną ofertę 
ratalną 10x0%.

artykuł sponsorowany

  Najczęstsze pytania na temat 
rowerów elektrycznych

ROZMAITOŚCI

Ogłoszenie społeczne

www.bluesport.pl 

Blue Sport Wadowice 
ul. Legionów 24 
tel: 502 506 012

Blue Sport Grojec 
ul. Beskidzka 59 
tel: 33 842 07 58
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Teren dzisiejszych powia-
tów oświęcimskiego i wa-
dowickiego (poza gminą 
Kęty) znalazł się w okręgu 
wyborczym numer 12, któ-
rego siedzibą był Andry-
chów.   Okręg obejmował 
także rejon suski oraz Ży-
wiecczyznę. Wybieranych 
było tutaj 5 posłów, przy 
czym zgodnie z ustalenia-
mi Okrągłego Stołu 3 z nich 
miało reprezentować stronę 
rządową (2 Polską Zjedno-
czoną Parti Robotniczą, a 1 
Zjednoczone Stronnictwo 
Ludowe - partię satelicką 
PZPR, która realizowała jej 
politykę wobec wsi). Pozo-
stałe dwa miejsca przypaść 
miały bezpartyjnym, co jed-
nak wcale nie oznacza, że 
obóz władzy nie wystawił do 
ich obsadzenia kandydatów 
związanych z partią.

Ciekawostką jest sposób 
wyboru kandydatów stro-
ny solidarnościowej, którzy 
wystartowali w wyborach 
4 czerwca. W zdecydowa-
nej większości okręgów 
kandydaci byli wskazywani 
przez decydentów Solidar-
ności. Prawdopodobnie je-
dynym wyjątkiem było wo-
jewództwo bielskie, gdzie 
o wyłonieniu kandydatów 

zadecydował specjalny kon-
went. Powołany on został 12 
kwietnia (5 dni przed po-
nownym zalegalizowaniem 
Solidarności!), podczas sej-
miku w bielskiej Bewelanie. 
W spotkaniu udział wzięło 
ponad 100 przedstawicieli 
różnych środowisk: Soli-
darności, Klubu Inteligen-
cji Katolickiej, Klubu Myśli 
Politycznej, Bielskiego Ko-
mitet Oporu Społecznego, 
podziemnej prasy, Duszpa-
sterstwa Ludzi Pracy, a na-
wet… Klubu Ekologicznego 
Gaja. Na sejmiku ustalono 
zasady wyłaniania kandy-
datów i powołano konwent 
wyborczy, którego zadaniem 
było przesłuchanie zgłoszo-
nych kandydatów. Konwent 
przesłuchał ostatecznie 15 
kandydatów, z których po 
2 tygodniach prac wyłoniono 
6 osób rekomendowanych 
do startu w wyborach do 
Sejmu. Ostateczną decy-
zję o wyłonieniu 4 nazwisk 
kandydatów  (po dwóch 
w okręgu bielskim i an-
drychowskim) podjąć miał 
wspomniany wcześniej sej-
mik. 

Co ciekawe, wśród kandy-
datów nie znalazł się nikt 
z Oświęcimia, największe-

go miasta okręgu. Natural-
nym kandydatem był tutaj 
Wiesław Konrad Czarnik, 
założyciel Oświęcimskiego 
Klubu Obywatelskiego. Na 
początku 1989 roku powa-
żenie zachorowała jednak 
żona Czarnika i zawiesił on 
swoją działalność. Nikt inny 
w Oświęcimiu nie zdecydo-
wał się wystartować, gdyż 
kontrkandydatem był tutaj 
Jan Babiarz, bardzo wpły-
wowy wówczas dyrektor Za-
kładów Chemicznych. Choć 
formalnie był bezpartyjny, 
jego kandydaturę mocno 
wspierała strona rządowa. 
Decyzją sejmiku rywalem 
Babiarza został związany 
z Bielskiem-Białą mecenas 
Andrzej Sikora, działacz 
bielskiego Klubu Inteligencji  
Katolickiej, z którego wyłonił 
się Komitet Pomocy Inter-
nowanym i Aresztowanym. 
Sikora pomagał prawnie 
rodzinom aresztowanych. 
Po Okrągłym Stole KIK ak-
tywnie włączył się w wybo-
ry, a wyznaczając Sikorę na 
swojego kandydata. Poza 
Sikorą kandydatem  Komite-
tu Obywatelskiego w okręgu 
andrychowskim został nie-
żyjący już nauczyciel z Żyw-
ca, Michał Caputa. Wśród 
kandydatów znaleźli się 

także obecni do dziś w życiu 
publicznym Grażyna Stani-
szewska i Janusz Okrzesik 

(oboje w okręgu bielskim 
obejmującym także Kęty). 
Z kolei w wolnych wybo-

4 czerwca minęła kolejna rocznica pierwszych częściowo wolnych wyborów parlamentarnych 1989 roku. 
Jak wyglądały one w naszym regionie? Kto reprezentował w nich stronę solidarnościową i dlaczego opo-
zycja nie wystawiła swojego kandydata z Oświęcimia?

Wydarzyło się kiedyś…

 Najistotniejsze wybory 
w historii Polski

rach do Senatu kandydata-
mi zostali Andrzej Kralczyń-
ski z Bielska-Białej i Maciej 
Krzanowski z Cieszyna. 

Samą kampanię wyborczą 
Andrzej Sikora wspominana 
jako ciąg olbrzymiej ilości 
spotkań w różnych miejsco-
wościach regionu. W pamię-
ci szczególnie utkwiły mu 
spotkania w domu kultury 
w Wadowicach oraz wiec 
na Osiedlu w Andrychowie, 
podczas którego przemawiał 
z… przyczepy traktora.

Kontrkandydat Sikory, wspo-
mniany wcześniej Jan Ba-
biarz, uciekał się w kampa-

nii do niezbyt czystych za-
grywek. Jedną z nich było 
zamieszczenie na plakacie 
hasła „niezależny” stylizo-
wanego na logo Solidar-
ności, z charakterystyczną 
fl agą. 

Podszywanie się pod Soli-
darność nic jednak nie dało. 
Babiarz zdobył jedynie 23 
705 głosów wobec 133 233 
głosów poparcia dla Andrze-
ja Sikory, który już w pierw-
szej turze zdobył mandat 
poselski. Drugi z kandyda-
tów Komitetu Obywatelskie-
go, Michał Caputa wygrał 
jeszcze bardziej zdecydo-
wanie zdobywając poparcie 
145 495 wyborców. Druga 
w wyścigu o mandat posel-
ski nr 47 Irena Szczygielska 
z Andrychowskich Zakładów 
Przemysłu Bawełnianego 
zdobyła 20 835 głosów. 
Pozostałe 3 mandaty posel-
skie w okręgu andrychow-
skim, zgodnie z ustaleniami 
Okrągłego Stołu przyna-
leżne dla strony rządowej, 
obsadzone zostały dopiero 
w drugiej turze, która od-
była się 18 czerwca. Sena-
torami z naszego regionu 
(okręg wyborczy obejmował 
całe województwo bielskie) 
zostali kandydaci Solidar-
ności - Maciej Krzanowski 
z Cieszyna (259 249 gło-
sów, czyli 71,5%) i Andrzej 
Kralczyński z Bielska-Białej 
(251 138 głosów, 69,3%), 
którzy zdecydowanie poko-
nali późniejszego rektora 
bielskiej Akademii Technicz-
no-Humanistycznej Marka 
Trombskiego (27 764 głosy, 
7,6%).

Jarosław Zięba

Plakat wyborczy Andrzeja Sikory z Lechem Wałęsą.

Reklama
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Podczas upałów temperatura w zamkniętym samochodzie może dochodzić do 60 stopni. Pamiętajmy, aby 
w gorące, słoneczne dni nawet na chwilę nie zostawiać w samochodzie dzieci i zwierząt, gdyż może to 
zagrażać życiu i zdrowiu przebywających w nim osób czy zwierząt. 

 Upały: nie zostawiajmy 
w samochodzie dzieci i zwierząt

O tym, że pozostawie-
nie dziecka lub zwierzęcia 
w rozgrzanym słońcem 
samochodzie może być 
niebezpieczne dla zdro-
wia, a nawet życia mieli-
śmy już wiele. Już w tym 
roku media kilkukrotnie 
informowały o podobnych 
zdarzeniach spowodowa-
nych bezmyślnością opie-
kunów. W naszym regionie 
warto przypomnieć sytu-
ację sprzed kilku lat, która 
miała miejsce na parkingu 
jednego z bielskich centrów 
handlowych. W szczelnie 
zamkniętym, nagrzanym 
samochodzie znajdował 
się mały chłopczyk. Jak się 
okazało, przebywał tam 50 
minut, podczas gdy jego 
rodzice robili zakupy. Alarm 
wszczęła jedna z klientek 
centrum handlowego, któ-
ra zauważyła spoconego 
malca  z zaczerwienioną 
twarzą. Zawiadomiono po-
licję i pogotowie ratunkowe. 
Dziecko zostało zabrane do 
szpitala pediatrycznego, na 
szczęście nie doznało obra-
żeń. 

Mając w pamięci takie sytu-
acje, policjanci apelują, aby 
nawet jeśli wydaje się nam, 
że załatwienie jakiejś spra-

wy zajmie chwilę, nie zo-
stawiajmy dzieci i zwierząt 
samych w samochodach. 
Zawsze nim odejdziemy 

od samochodu sprawdzaj-
my, czy przypadkiem na 
tylnym siedzeniu nie po-
zostawiliśmy dziecka. Te 
najmniejsze, które nieraz 
śpią podczas podróży, nie 
są w stanie same przypo-
mnieć o swojej obecno-
ści. 

W samochodzie, w którym 
nie działa klimatyzacja, ani 
choćby nawiew, temperatu-
ra rośnie  bardzo szybko. 

W kilkanaście minut może 
stać się niebezpieczna dla 
zdrowia, a pół godziny 
może spowodować, że za-
mknięty pasażer nie prze-
żyje. 

Nie bądźmy obojętni. Gdy 
zauważymy, że jakaś oso-

ba czy zwierzę znajduje się 
w sytuacji zagrażającej ży-
ciu lub zdrowiu - reagujmy.  
Na początek sprawdźmy, 

czy w okolicy nie ma właści-
ciela zwierzęcia, może na-
wet trzeba czasami krzyk-
nąć, czy jest ktoś w pobliżu, 
może akurat właściciel się 
znajdzie i otworzy drzwi po-
jazdu. Gdy auto stoi przed 
sklepem, wejdźmy do środ-
ka i poprośmy obsługę, by 

wywołała właściciela syste-
mem nagłaśniającym. 
Jeśli jednak nie uda się 
nam znaleźć kierowcy, po-
informujmy o wszystkim 
policję dzwoniąc pod numer 
telefonu alarmowego 112 
lub 997. Policjanci  zwra-
cają szczególną uwagę na 
takie sytuacje. Pamiętajmy 
też o tym, że jeśli funk-
cjonariusze stwierdzą, że 
dłuższe pozostawanie nie 
tylko dziecka, ale także psa 
w aucie zagraża jego życiu, 
mają prawo użyć wszelkich 
środków umożliwiających 
wydostanie go z pojazdu – 
włącznie z wybiciem szyby.
Gdy sytuacja jest na tyle 
poważna, że nie mamy cza-
su na oczekiwanie na patrol 
policji, podejmijmy działa-
nia sami. Gdy widzimy, że 
dziecko płacze, traci przy-
tomność – stłuczmy boczną 
szybę, najlepiej najbardziej 
oddaloną od pasażera. Po-
dobnie w przypadku zwie-
rząt, które reagują instynk-
townie i aby sprawdzić, jak 
się czują, wystarczy zapu-
kać w szybę. Jeżeli zwierzę 
żyje, rusza się, może nawet 
się cieszy, wtedy można 
chwilę poczekać na przy-
jazd służb. 

Stłuczenie szyby to jednak 
ostateczność, gdyż - je-
śli źle ocenimy sytuację – 
możemy zostać narażeni na 
zarzuty zniszczenia mienia 
przez właściciela samo-
chodu. Dlatego prawnicy 
proponują w takich przy-
padkach rzetelne udoku-
mentowanie zaistniałej sy-

tuacji: zróbmy zdjęcia lub 
poprośmy inne osoby, aby 
były świadkami naszych 
działań. Możemy także 
o radę poprosić dyspozy-
tora telefonu alarmowego. 
Jeśli ten nas poinformuje, 
że patrol nie może szybko 
przyjechać, zapytajmy do 
o radę. W razie kłopotów 
z właścicielem będziemy 
mieli ważny argument. 

To, że opisane sytuacje są 
realnym zagrożeniem, udo-
wodnił pewien amerykański 
weterynarz, który przepro-
wadził prosty eksperyment: 
zamknął się w aucie, pozo-
stawiając zaledwie lekko 
uchylone okna. Wytrzymał 
30 minut, sprawdzając 
w tym czasie wzrost tempe-
ratury wewnątrz zamknię-
tego samochodu. W ciągu 
pięciu minut temperatura 
wzrosła z 34 do 37,5 stop-
ni Celsjusza, a po 10 mi-
nutach wynosiła już 41. 
W chwili zakończenia eks-
perymentu, po zaledwie 
pół godzinie temperatura 
wewnątrz samochodu wy-
nosiła 46-47 stopni.

Spocony, zmęczony i prze-
rażony opuścił pojazd, cze-
go normalnie nie zrobią ani 
dzieci, ani psiaki. Zaznaczył 
jednocześnie, iż czworonogi 
nie pocą się tak jak ludzie, 
przez co nie są w stanie 
szybko ochłodzić swojego 
ciała. Dla nich te pół godzi-
ny w gorącym samochodzie 
to wyrok śmierci.

Jarosław Zięba
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Co sprawiło, że na mało-
polskim brzegu rzeki Prze-
mszy osiadło tak liczne gro-
no amatorów malarstwa, 
rzeźby czy poezji? Trud-
no znaleźć na to pytanie 

jednoznaczną odpowiedź. 
To z pewnością sprawa ge-
nius loci, tak jak w przy-
padku śląskiego fenomenu 
„Grupy Janowskiej”, szczę-
śliwy splot wielu okoliczno-
ści. 
Grupa chełmeckich artystów 
w pewnym stopniu przy-
pomina grono postaci 
skupionych wokół Teofi la 
Ociepki czy Erwina Sówki. 

Próbując doszukiwać się 
historycznych początków 
amatorskiego ruchu ar-
tystycznego w Chełmku, 
należy przywołać pamięć 
o pierwszym znaczącym 

wydarzeniu. W 1967 roku 
w chełmeckim Domu Lu-
dowym odbyła się pierw-
sza wystawa malarstwa. 
Inicjatorem przedsięwzię-
cia był Włodzimierz Czerw, 
a wernisaż uświetniła wizyta 
profesora krakowskiej ASP 
Włodzimierza Hodysa. Ce-
niony malarz i współtwórca 
kabaretu „Piwnica pod Ba-
ranami” tchnął w rodzimych 

artystów wiarę w potęgę 
pracy i talentu. Ogromne 
zasługi w konsolidacji śro-
dowiska miał wspomniany 
już Włodzimierz Czerw. Ma-
larz, wizjoner, fi lozof i bun-

townik, dziś postać kultowa 
o ugruntowanej pozycji 
w polskiej sztuce, cemen-
tował środowisko i kreował 
przyszłych liderów. 

Dziś niekwestionowanymi 
przewodnikami jest grono 
doświadczonych twórców, 
na czele z Antonim Koryci-
kiem. To ich zasługą, jest 
istnienie pewnego socjo-

logicznego fenomenu. Jak 
inaczej wytłumaczyć fakt, 
że bardzo różne indywi-
dualności i osobowości 
przez kilka dekad stanowią 
zgodne stowarzyszenie? 
W zachowaniu tak idealne-
go stanu rzeczy ogromny 
udział mają kolejni prze-
wodniczący stowarzyszenia. 
Aktualna szefowa Józefa 
Ostrowska w idealny spo-
sób kontynuuje dzieło za-
początkowane przez Anto-
niego Korycika, Stanisława 
Najdę, Teresę Daniek oraz 
Jacka Jelenia. 
Ogromne wsparcie Gminy 
Chełmek, panująca w śro-
dowisku atmosfera pracy, 
koleżeństwa i wspólnej 
pasji, dają nadzieję na 
dalszą owocną działalność 
czterdziestoosobowej gru-
py. Dorocznym świętem 
twórczości plastycznej 
jest, organizowany od 24 
lat, Wiosenny Przegląd 
Sztuki. Wystawa orga-
nizowana przez Miejski 
Ośrodek Kultury Sportu 
i Rekreacji w partnerstwie 
z RSTK, należy do waż-
niejszych wydarzeń kultu-
ralnych w regionie i skupia 
szerokie grono twórców 
i odbiorców. 

MOKSiR w Chełmku

Robotnicze Stowarzyszenie Twórców Kultury w Chełmku to grupa osób łączących działal-
ność artystyczną i kulturalną, z misją dobrosąsiedzkiej współpracy Małopolan ze Ślązakami.
Takie postawy szczególnie bliskie są mieszkańcom pogranicza. Ziemia Chełmecka 
z miejscowościami Gorzów i Bobrek od wieków rozwija się korzystając z tego geografi cznego dobro-
dziejstwa. 

 Artyści znad Przemszy 
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Kęty są miastem wyjątkowo bogatym w zabytki 
sakralne. Tym razem uwagę zwracamy na klasztor 
Reformatów zbudowany na przełomie XVII i XVIII 
wieku. 

Cudze chwalicie…

 Klasztor Reformatów 
w Kętach

Inicjatorem budowy klasz-
toru chorąży krakowski 
i żołnierz chorągwi husar-
skiej Andrzej z Żydowa Ży-
dowski. Celem jego przed-
sięwzięcia była w dużej 
mierze walka z popularnym 
w tej okolicy kalwinizmem. 

Kościół został konsekrowa-
ny 4 października 1714.
Zarówno klasztor jak i ko-
ściół są wybudowane w sty-
lu zbliżonym do baroku. 
Zwiedzanie warto zacząć 
już od placu, na którym 
usytuowano stacje drogi 
krzyżowej. Uwagę zwraca 
też kaplica św. Dydaka. 
Została ona dobudowana 
w 1901 roku. Wewnątrz 
niej znajdują się freski 
przedstawiające św. Fran-

ciszka, który dostępuje 
łaski odpustu zupełnego, 
zwanego popularnie odpu-
stem porcjunkuli. Kaplica ta 
jest miejscem szczególnym, 
gdyż co roku przybywają 
do niej wierni z Kęt i okolic 
w celu uzyskania odpustu.

We wnętrzu warto zwró-
cić uwagę na ołtarz, który 
usytuowany jest nietypowo 
- w środku prezbiterium. 
Najcenniejszym zabytkiem 
kościoła jest Pieta z I poło-
wy XV wieku, nieznanego 
autora. Rzeźba jest po-
lichromowana, częściowo 
zniszczona. Innym unika-
tem jest płaskorzeźba, na 
której przedstawiono ukrzy-
żowanie. Datuje się ją na 
I połowę XVII wieku. 
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W znanych kurortach na 
każdym kroku spotykamy 
budki z hamburgerami, 
pizzą, hot dogami, frytka-
mi i goframi. Oczywiście nic 

się nie stanie, jeśli jeden 
raz w czasie wyjazdu zjemy 
taki produkt, jednak częste 
spożywanie wysoko prze-
tworzonej żywności może 
skończyć się niestrawnością, 
podniesionym poziomem 

cholesterolu, obrzękami czy 
nadmiernymi kilogramami. 
Dlaczego tak się dzieje? 
Jedzenie typu fast food 
produkowane jest najczę-

ściej z białej, oczyszczonej 
mąki niezawierającej prawie 
w ogóle błonnika pokarmo-
wego. Najczęściej w skła-
dzie znajdziemy również 
sporo soli i tłuszczu. Czę-
sto wielokrotnie smaży się 

je na tym samym oleju, co 
powoduje powstanie wol-
nych rodników tlenowych, 
przyspieszających starze-
nie się komórek i mogących 

mieć działanie rakotwórcze. 
W składzie takich produktów 
znaleźć można również mię-
so oddzielone mechanicznie 
(MOM)- masa mięsno- tłusz-
czowa, czyli skóry, ścięgna, 
chrząstki czy tkanka łączna. 

Często nie zdajemy sobie 
sprawy, w jak wielu pro-
duktach MOM jest obecne 
(pasztety, parówki, gotowe 
burgery).

Musimy zdawać sobie spra-
wę również z tego, że wraz 
z taką żywnością spożywa-
my za dużo energii. Często 
producenci otwarcie nas in-
formują o zawartości ener-
gii, białka, węglowodanów 
czy tłuszczu na ogólnodo-
stępnych tabelach. Ale czy 
te tabele czytasz? Czy zda-
jesz sobie sprawę, że często 
jeden zestaw składający się 
z burgera, frytek i słodkiego 
napoju gazowanego zapew-
nia ponad połowę twojego 
dziennego zapotrzebowania 
kalorycznego?

Wszystkie te czynniki skła-
dają się na to, że żywność 
typu fast food spożywana 
w większych ilościach sprzy-
ja nadwadze i gorszemu sa-
mopoczuciu.

Co zatem możemy zrobić, 
jeśli lubimy tego typu je-
dzenie? Recepta jest prosta- 
sami je sobie przyrządźmy!
Nie zajmuje to dużo czasu, 
a będziesz mieć pełną świa-
domość tego, co zjadasz. 
Dodatkowo zaoszczędzisz 
sporo pieniędzy.

Czasem wystarczą niewiel-
kie zmiany w recepturze, 
żeby z tłustego wysokoka-
lorycznego jedzenia przy-
gotować zdrowy obiad czy 
kolację.

Marta Tobiczyk

Poradnik dietetyka

 Czy żywność typu fast-food 
może być zdrowa?

Rubryka redagowana 
we współpracy 

z 
Poradnią Dietetyczną 

„Dieta i My”
www.dietaimy.pl

Lato w pełni, wielkimi krokami zbliżają się wakacje. Znacznie częściej podróżujemy i jadamy posiłki poza 
domem lub zapraszamy do siebie znajomych i zamawiamy jedzenie z dostawą do domu. Powstaje coraz 
więcej miejsc, w których można zjeść zdrowo. Mam jednak wrażenie, że znaczna większość wypoczywa-
jących na wakacjach osób wybiera niezdrową, ale bardziej dostępną żywność typu fast food (dosłownie 
„szybkie jedzenie”). 
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Domowy 
hamburger

• 150g mielonej wołowi-
ny,

• przyprawa do mięsa 
mielonego bez glutami-
nianu sodu,

• bułka grahamka 100g,
• papryka czerwona 30g,
• pomidor 20g,
• cebula czerwona 10g,
• kiszony ogórek 20g,
• musztarda 5g,
• kiełki 20g.
Mięso przyprawić, ufor-
mować burgera, smażyć 
na mocno rozgrzanej pa-
telni tefl onowej po 3 min 
z każdej strony. Bułkę 
przekroić na pół, włożyć 
na minutę do rozgrza-
nego do 200 stopni pie-
karnika. Położyć mięso 
na bułkę, dodać warzywa 
i musztardę, przykryć po-
łówką bułki.

Hot dog 
z dużą zawartością 

mięsa
• bułka paluch pełnoziar-

nisty,
• parówka z zawartością 

mięsa powyżej 90% 
i jak najkrótszą listą 
składników,

• ketchup z zawartością 
pomidorów powyżej 
190-200g na 100g ke-
tchupu,

• musztarda,
• kiszony ogórek,
• kapusta pekińska.
Parówkę ugotować, buł-
kę przekroić, włożyć do 
piekarnika nagrzanego 
do 200 stopni na 5 minut 
lub położyć na chwilę na 
grilla. Połączyć wszystkie 
składniki.

Naleśniki z kakao 
zamiast gofra

Ciasto:
• 40g mąki pszennej peł-

noziarnistej typ 1500-
2000 lub orkiszowej,

• mleko 2% 40ml
• 40ml wody gazowanej,
• ¼ jajka. 

Czekolada:
• kakao naturalne 5g,
• masło 5g,
• miód 5g,
• mleko 2% 20ml.
Składniki na czekoladę 
połączyć lekko podgrze-
wając.
Składniki na ciasto wy-
mieszać. Smażyć na pa-
telni lekko posmarowanej 
olejem. 

Pełnoziarnista 
pizza

• 50g mąki razowej 
pszennej (typ 1500-
2000),

• 150g mąki pszennej,
• 1/2 szklanki ciepłej, ale 

nie gorącej wody,
• 20 g drożdży,
• 1 łyżka oleju rzepako-

wego 10g,
• 1 łyżeczka cukru 5g,
• szczypta soli,
• 1 łyżeczka papryki 

(słodkiej lub ostrej),
• kilka pieczarek 50g,
• plasterki wędliny 30g,
• kukurydza w puszce 

40g,

• 1 cebula czerwona 30g,
• bazylia, oregano,
• 1 opakowanie sera mo-

zarella 100g,
• sos pomidorowy,
• 1 duży pomidor lub 

1 puszka pomidorów,
• 1 cebula.
Drożdże pokruszyć, wy-
mieszać z cukrem i za-
lać wodą, podgrzewać do 
około 40 stopni. 
Mąkę połączyć z papry-
ką, solą i ziołami. Wsypać 
do podgrzanych drożdży, 
dodać olej i wyrabiać na 
zwarte ciasto. Oprószyć 
mąką i pozostawić w mi-
sce przykryte, w ciepłym 
miejscu do wyrośnięcia 
na ok. 20-30 min.
Pomidora sparzyć, 
obrać ze skórki i pokroić 
w kostkę. Cebulę również 
pokroić. Smażyć na 1 ły-
żeczce oleju do momentu 
rozgotowania pomidorów 
i uzyskania sosu. Dopra-
wić bazylią i pieprzem. 
pieczarki pokroić na pla-
sterki i podsmażyć przez 
moment na oleju lub pa-
telni tefl onowej bez tłusz-
czu.
Na blaszce do pizzy roz-
łożyć ciasto uzyskując 
cieniutki placek. Zawinąć 
brzegi. Ciasto posma-
rować przygotowanym 
wcześniej sosem pomido-
rowym,  ułożyć pieczarki, 
cebulę, wędlinę, posypać 
oregano, ułożyć plasterki 
mozarelli.
Piec w piekarniku na-
grzanym do ok. 180- 200 
stopni, przez ok. 20 -25 
min lub na rozgrzanym 
kamieniu do pieczenia 
pizzy przez 10 minut.

Indyk 
z sosem Tzatziki 

zamiast 
tłustej kiełbasy 
czy karkówki

Indyk marynowany:
Pierś z indyka pokroić 
w plastry. Przygotować 
marynatę z oleju, ziół 
prowansalskich, czosnku 
i niewielkiej ilości soli. 
Marynować mięso przez 
kilka godzin (najlepiej 
zostawić na noc). Ugrillo-
wać (10-15 minut)

Tzatziki:
• 100g twarogu pół-

tłustego,
• 2 łyżki jogurtu natural-

nego,
• 1 łyżeczka koperku 

świeżego, mrożonego 
lub suszonego,

• 1 ząbek czosnku,
• 1 średni świeży ogórek 

starty na tarce,
• sól, pieprz do smaku

Domowe 
pyszne lody

• dojrzały banan,
• pół dojrzałego awoka-

do,
• mrożone borówki/ tru-

skawki/maliny.
• Mleko/jogurt naturalny.
Wszystkie składniki zmik-
sować w blenderze. Jo-
gurt lub mleko dodawać 
stopniowo do uzyskania 
pożądanej konsystencji.

Przepisy
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Skawa Wadowice wygrała rozgrywki piłkarskiej ligi okręgowej i w przyszłym sezonie zagra w V lidze. 
Szansę na awans ma także druga w tabeli Brzezina Osiek, jednak aby zagrać szczebel wyżej musi pokonać 
w barażach drużyny, które zajęły drugie miejsca w krakowskich ligach okręgowych.

Skawa systmatycznie od-
budowuje swoją pozycję 
na regionalnych boiskach. 
Awans do ligi okręgowej ze-
spół z Wadowic uzyskał dwa 

lata temu. Pierwszy sezon 
na tym szczeblu wadowi-
czanie zakończyli w środku 
tabeli, na 9. miejscu. W tym 
roku ambicje były już więk-
sze, choć o sukces nie było 
łatwo. Po rundzie jesiennej 
Skawa zajmowała 3. miej-
sce. Lepsze były zespoły 
LKS-u Gorzów (2 punk-

ty więcej) oraz Naroża 
Juszczyn (1 punkt więcej). 
Tuż za placami Skawy znaj-
dował się Halniak Targanice 
(1 punkt mniej).

Dla podopiecznych trenera 
Macieja Żaka była to do-
bra pozycja do ataku na 
pierwsze miejsce. W pięt-
nastu wiosennych spotka-
niach Skawa nie doznała 
goryczy porażki, notując 9 
zwycięstw i 6 remisów. Nie-
jednokrotnie wadowiczanie 
wynik wyszarpywali – dzięki 

ambitnej grze – w ostatnich 
minutach meczu. 
Na koniec sezonu Skawa 
zgromadziła 63 punkty, na 
które złożyło się 18 zwy-

cięstw, 9 remisów i 3 po-
rażki. Dorobek ten pozwo-
lił na wyprzedzenie rywali 
i zajęcie pierwszego miejsca 
premiowanego awansem do 
V ligi. 
Drugie miejsce zajęła Brze-
zina Osiek, która na swoim 
koncie zanotowała zaledwie 
o jeden punkt mniej niż 

Skawa. Osieczanie wiosną 
grali nawet lepiej niż wa-
dowiczanie. Zdarzyły się im 
dwie porażki, jednak zespół 
z powiatu oświęcimskiego 
zanotował na swoim kon-
cie aż 12 zwycięstw, co po-
zwoliło na zajęcie drugiego 
miejsca, mimo iż po rundzie 
jesiennej Brzezina była do-
piero szósta. 
Zespół z Osieka ma jeszcze 
szansę na awans do V ligi. 
Aby tak się jednak stało, 
musi wygrać dwustopnio-
we baraże z zespołami, 
które zajęły drugie miejsca 
w krakowskich grupach ligi 
okręgowej. Pierwszy mecz 
Brzezina zagra 17 czerwca 
na wyjeździe z Górnikiem 
Wieliczka, zaś w przypad-
ku wygranej zmierzy się 
o awans ze zwycięzcą me-
czu Orzeł Piaski Wielkie 
– Przebój Wolbrom. Jeśli 
dojdzie do tej potyczki, 
to rozegrana ona zostanie 
24 czerwca o godzinie 17.00 
w Osieku.

Znamy także zespoły, któ-
re awansowały do ligi okrę-
gowej z poszczególnych 
grup A-klasy. Są to: Zgoda 
Malec, Olimpia Chocznia, 
Żuraw Krzeszów oraz Bły-
skawica Myślachowice. 

Dwa brązowe medale mistrzostw Polski młodzików 
w tenisie stołowym zdobyła Zuzanna Piekarczyk 
(Skawa Wadowice). Młoda zawodniczka z naszego 
regionu zajęła trzecie miejsca w rywalizacji indy-
widualnej oraz w grze podwójnej.

 Skawa Wadowice z awansem,
Brzezina Osiek w barażach

 Dwa medale
 Zuzanny
 Piekarczyk

Rywalizację singlistek Zu-
zanna Piekarczyk rozpo-
częła od dwóch zwycięstw 
po 3:0. Trudniej zrobiło 

się w ćwiećfi nale, w któ-
rym zawodniczka Skawy 
stoczyła pięciosetowy po-
jedynek z Julią Rogulską 
z LUKS Chełmno. Zuzanna 
wygrała 3:2 i awansowa 
do półfi nału, w którym jej 
rywalką była Aleksandra 
Makar z Nurtu Przemyśl. 
Zawodniczka Skawy uległa 
0:3 i została ostatecznie 
sklasyfi kowana na trzecim 
miejscu, co oznaczało zdo-
bycie brązowego medalu. 

W grze podwójnej Zuzanna 
Piekarczyk wystąpiła w pa-
rze ze swoją pogromczynią 
z turnieju indywidualnego 

- Aleksandrą Makar. Debel 
Piekawczyk-Makar spisy-
wał się znakomicie, jednak 
w półfi nale, po zaciętej, 
pięciosetowej rywalizacji,  
musiał uznać wyższość 
pary Julia Rogulska (LUKS 
Chełmno)/Natalia Bartosz-
ko (Bronowianka Kraków). 

Podobnie jak w grze in-
dywidualnej zawodnicz-
ka Skawy zajęła 3. miej-
sce.
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Rower Elektryczny kross hexagon 
rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 14,5 ah

SKLEP I SERWIS ROWEROWY

5799zł

6599zł

13999ł

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

RATY
0%

Blue Sport Wadowice ul. Legionów 24, tel: 502 506 012
Blue Sport Grojec ul. Beskidzka 59, tel: 33 8420 758

4999zł 5999zł

5999zł 5299zł

Rower Elektryczny Ecobike Basic Rower Elektryczny ecobike even 

12999zł 17999zł

rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 8,7 ah

rata 10x499,90zł rata 10x599,90zł

rata 10x599,90zł rata 10x529,90zł

rata 10x1799,90złrata 10x1299,90zł

rozmiar koła - 20", silnik - bafang, bateria - 11,6 ah

Rower Elektryczny KROSS TRANS
rozmiar koła - 28", silnik - bafang tył, bateria - 14 ah

Rower Elektryczny kellys tygon
rozmiar koła - 29", silnik - panasonic , bateria - 20 ah 

Rower Elektryczny KELLYS THEOS  i 50
rozmiar koła - 29", silnik - shimano, bateria - 17,5ah

18999zł

5499zł

6499zł
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